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Rectifi cació: és Rafel Tristany
En l’anterior edició (núm 45, pàg. 
11) de la nostra revista publicàvem 
la fotografia de Rafel Tristany, il-
lustrant la notícia de l’audiovisual 
sobre el Carlisme a Pinós. Per error 
vam indicar que es tractava de Benet 
Tristany. 



Portada: La primavera ha arribat puntual a l’hora 
de tancar aquesta edició. Abans, però, els ametllers 
ja havien anunciat la seva proximitat amb l’esclat de 
fl ors com aquestes que mostrem en portada.
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El camí de la nostra revista es va obrint a través 
de les pàgines que van desgranant cada dos mesos 
les activitats dels pobles de la nostra Vall del Llobre-
gós. Ja pot nevar, ja pot fer fred, ja podem tenir se-
quera, ja hi pot haver crisi econòmica... el dinamisme 
de la nostra gent no s’atura i es va manifestant amb 
força. La nostra revista només pretén recollir en les 
seves pàgines totes aquestes activiatats i posar-les 
a l’abast de tothom, com un petit servei de cohesió 
social i de comunicació entre els pobles, tot fomentant 
el voluntariat i la cultura.

No podem tampoc ser aliens a les realitats més 
dures, com ara la crisi econòmica, i -amb la mirada 
oberta al món- als confl ictes nacionals i internacionals 
que fan que hi hagi molta gent patint. Ens volem fer 
solidaris també amb les víctimes del desastre del 
Japó i adonar-nos que respectar la natura i el medi 
ambient és una cosa que hem de cultivar en la mida 
del les nostres possibilitats que són moltes. La cami-
nada popular de l’APACT hi pot ajudar. Us convidem 
a participar-hi.

Més proper també tenim al davant les elecci-
ons municipals el proper 22 de maig. Desitgem que 
siguin un punt clau per obrir camins de futur perquè 
els nostres pobles no s’aturin. En aquesta edició de 
LLOBREGÓS trobareu les vivències personals dels 
que, durant els últims quatre anys, han fet el servei de 
ser l’alcalde dels nostres municipis.

Que disfruteu de la lectura, de la primevera i de 
les il·lusions que pugueu tenir.
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Noticiari

El programa Peus en Forma promocionat pel 
Consell Comarcal de la Segarra passa un any més 
per Vicfred. Consisteix en desplegar un servei de 
podologia adreçat a la gent gran, major de 60 anys, i 
que es realitza en varies sessions durant l’any 2011 
en el centre mèdic de Sant Guim de la Plana. Les 
sessions duren uns 20 minuts i el preu a pagar per 
l’usuari és de només 5 euros.

Aquest programa està gestionat pel Consell 
Comarcal de la Segarra a través del programa Gent 
Gran Rural i rep la col·laboració desinteressada de 
l’Ajuntament. Està subvencionat per La Caixa i pel 
departament de Benestar Social i Família de la Ge-
neralitat de Catalunya i té com a fi nalitat principal la 
millora de la qualitat de vida de les nostres persones 
grans ja que d’aquesta manera no han de fer llargs 
desplaçaments amb el problema que això comporta. 
Josep Verdés

Peus en forma a Vicfred

Una bona xocolatada amb coca, gentilesa de 
l’AMPA del CEIP Sant Gil, va posar punt i fi nal a la 
tarda de celebració del Carnestoltes a l’escola de 
Torà el 25 de febrer.

Tots els alumnes del centre van recórrer els 
carrers del poble ballant amb els gegants i amb els 
grallers. La temperatura va acompanyar i les disfres-

ses, aquest any dedicades al món de l’art i als contes, 
estaven molt treballades i eren molt originals.

El Carnestoltes és una de les festes més cele-
brades a l’escola, ja que Torà és un dels pobles de 
la Segarra on més es celebra aquest dia i els petits 
del poble ho disfruten d’allò més. Sílvia Peribáñez 
Cerveró

Carnestoltes al CEIP Sant Gil de Torà
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Noticiari

Divendres 25 de febrer a la tarda va tenir lloc, al 
local social de Calonge de Segarra, una jornada de 
primers auxilis, organitzada per l’Ajuntament amb la 
col·laboració de la Diputació de Barcelona. L’objectiu 
era aprendre a identifi car els perills que ens envolten, 
el concepte de prevenció i el de PAS (Protegir, Avisar, 
Socórrer), saber com actuar en casos d’emergència, 
i saber aplicar el protocol de RCP (Reanimació Car-
diopulmonar). La jornada, gratuïta i oberta als veïns i 
veïnes del municipi de totes les edats, va aplegar una 
vintena d’assistents interessats en formar-se sobre 
els primers auxilis davant situacions d’emergència. 
Anna Cantacorps

Bona acollida de la jornada de primers auxilis a Calonge de Segarra

La Molsosa obté un segon Pla d’Ocupació Local

El passat més de novembre l’Ajuntament de 
la Molsosa va obtenir la concessió d’un segon Pla 
d’Ocupació Local per a les anualitats de 2010 i 2011. 
Atorgat pel Servei d’ocupació de Catalunya, aquest 
Pla contempla la contractació de dos operaris per 
cada anualitat. És per això que durant un total de 
12 mesos l’Ajuntament podrà dur a terme les cor-
responents contractacions gracies a la subvenció 
d’uns 14.000 euros que cobreix les despeses de sou 
i seguretat social. 

Tal com explica la memòria en base a la qual s’ha 
obtingut l’ajut, el Pla preveu la revalorització i manteni-
ment d’espais públics municipals i zones periurbanes. 
Aquesta nova subvenció va arribar quan encara era 
vigent l’anterior Pla Extraodinari d’Ocupació que va 
permetre la contractació d’una persona. Aquest fet 
va determinar que durant els darrers mesos de l’any 
passat l’Ajuntament tingués una plantilla laboral de 5 
persones amb diferents tipus de contractes i dedicació 
laboral. Ferran Miquel
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Ivorra: Festa Major d’hivern

L’últim diumenge de gener es va fer a Ardèvol 
el dinar del Pessebre 2010-2011. L’àpat va reunir 
230 persones, totes elles actors del Pessebre Vi-
vent o acompanyants. Va ser una trobada amb gent 
de tots els pobles veïns i de totes les edats; des 
de nens que encara no caminen fi ns a avis i iaies, 
passant per una llarga i animada taula de jovent.

Després dels postres i els cafès la sobretaula, 
la festa es va allargar amb actuacions musicals 
protagonitzades pels actors i tothom qui va voler va 
poder agafar el micròfon per donar la seva opinió 
sobre el Pessebre. Aquest dinar és el fi  de festa 
que serveix per fer balanç i valorar el Pessebre 
de cada any, agrair la col·laboració de tots els 
actors, i dir-nos un “a reveure i fi ns l’any que ve!”. 
Ester Closa

Dinar del Pessebre a Ardèvol

Cada any, la Candelera porta aires de 
Festa Major a Ivorra. Aquest any del Mil-
lenari del Sant Dubte també hi va haver 
la Missa de les Candeles al Santuari de 
Santa Maria, amb la benedicció i el cant 
del Goigs de Santa Maria en l’aplec festiu 
que, tot i no escaure’s en diumenge, aplegà 
un nombrós nombre de gent d’Ivorra i dels 
pobles propers.

El cap de setmana sobre, els dies 5 i 6 
de febrer, hi va haver la festa popular. És de 
destacar el campionat local de botifarra i el 
campionat de tennis taula que reuní molts 
ivorrans al local social. Igual que l’obra de 
teatre i el ball que posaren la nota festiva 
a una festa major tradicional en ple hivern. 
Fermí Manteca

Tal com deia la cançó, el dijous dia 10 de març 
la Llar d’Infants de Torà va celebrar aquesta fes-
tivitat tal com mana la tradició. Per això van anar 
a l ’antiga casa Magí 
on molt amablement, 
com cada any, conviden 
els nens i les nenes a 
menjar i a obsequiar-
los amb botifarra, que 
pel que diuen, estava 
boníssima...

Els nens els van 
oferir la cançó del Dijous 
Llarder i un calendari 
amb imatges de la nova 
Llar d’Infants. Tots els 
integrants de la Llar 
volen agrair l’amabilitat 

que demostren a cal Magí i que per molts anys 
puguin celebrar aquesta diada de fi nal del Carnaval. 
Carme Santamaria

Dijous Llarder a la Llar d’Infants de Torà

“El dijous llarder, botifarra, botifarra
El dijous llarder, botifarra menjaré...”
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Noticiari

El dia 8 de març va ser el Dia Internacional 
de la Dona Treballadora i per commemorar-ho, 
l’Associació de Dones Toraneses va organitzar, el 
dissabte dia 12, una xerrada col·loqui sobre ”el cicle 
de les necessitats de les persones”, un tema molt 
interessant presentat per la terapeuta M. Àngels 
Rubió. Ens va explicar conceptes importants per 
poder completar aquest cicle de les necessitats i 
poder arribar a la felicitat... Va acabar la xerrada 
amb un poema a la dona. 

L´Associació també ha organitzat un curs de 
cuina al llarg dels mesos de març i abril que està 
tenint un gran èxit de participació. Està impartit per 
la M. Àngels Miramunt. 

Cal recordar que el dia 23 de febrer, la nostra 
associació va organitzar un viatge gratuït a TV3, 
per assistir de públic al programa Divendres. Hi 
van poder anar 53 persones que van gaudir molt 
de l’experiència televisiva i, a més, van portar Torà 
a les pantalles de tot Catalunya.

Per Sant Jordi, l’associació organitzarà uns jocs 
fl orals, per a la qual cosa us convidem a consultar 
el programa que publicarem. Carme Santamaria 
(Associació de Dones Toraneses)

Activitats de les dones de Torà

L’Ajuntament de Castellfollit de Riubregós, mit-
jançant una ajuda sol·licitada a l’Agència Catalana de 
l’Aigua, ha dut a terme l’actuació de gestió, conser-

vació i recuperació de la llera del riu Llobregós, en 
el seu pas pel municipi, en un tram de 1.028 metres 
amb una superfície afectada de 10.696 m2. 

Els treballs realitzats van ser el desbrossament 
de tota la llera d’aigues baixes per eliminar la eleva-
da vegetació. També es va fer una aclarida de les 
espècies arbòries i es van retirar els arbres caiguts 
i morts. 

L’objectiu d’aquesta actuació de neteja i recupe-
ració de la llera del riu és evitar el perill a les cons-
truccions i masies més properes en cas de riuada i 
repectar-ne el creixement de la vegetació d’espècies 
arbòries, facilitant-ne així la seva reproducció. Tan-
mateix es van recuperar i adequar zones de refugi i 
hàbitat per a la fauna. Ajuntament

Neteja de la llera del riu a Castellfollit
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El Sud del Solsonès, territori de masies

L’Associació l’Arada, amb el suport del Patronat 
de Turisme de les Terres de Lleida i els Ajuntaments 
del Sud del Solsonès, ha dut a terme la primera fase 
del projecte “Territori de masies”, que consisteix 
en la senyalització in situ de llocs 
d’interès històric o punts singulars 
mitjançant plafons explicatius. 

A Pinós li en corresponen dos: 
el primer, davant la Torre d’Ardèvol, 
ens informa de les fortifi cacions en 
territoris de la Marca Hispànica i 
també de la família Tristany i els 
Carlins; el segon, situat davant el 
Santuari de Pinós, ens parla de 

la geografi a del Prepirineu i de les seves masies i 
ens assenyala els punts geogràfi cs més destacats 
que es poden contemplar des d’aquest lloc. Ester 
Closa

Ja s’estan duent a terme les obres de la tercera 
fase del local social polivalent. L’Ajuntament les ha 
adjudicat a l’empresa Construccions Trull, de Santa 
Coloma de Queralt, per un pressupost de 
121.012,35 euros, que es cobrirà amb una 
aportació del PUOSC (Pla Únic d’Obres i 
Serveis de Catalunya) i amb fons del propi 
Ajuntament.

Els treballs actuals són bàsicament: 
recobriment exterior amb pedra vista tot 
guardant l’harmonia amb les cases de l’en-
torn, recobriment interior de les parets amb 
material fonoabsorvent per millorar l’acús-
tica, acabar la calefacció, equipaments per 
al bar, col·locació de cortines a l’escenari i 
posar làmines d’alumini al fi nestrals, entre 
altres acabats.

Amb aquesta actuació quedarà del tot 

acabada la nova sala polivalent i ja es podrà utilitzar 
a ple rendiment i al servei del poble i dels veïns de 
Vicfred. Josep Verdès 

Vicfred afronta la tercera fase del local social 

La polèmica setmana blanca imposada per l’ara 
ja exconseller Ernest Maragall va tenir lloc a gran part 
de Catalunya la primera setmana de març, deixant un 
munt de nens i nenes a casa mentre els seus pares 
havien de treballar com qualsevol altra setmana.

Com a molts altres pobles, l’AMPA del Ceip Sant 
Gil, de Torà, va organitzar un Casal amb activitats 
des de les 9 del matí fi ns a les 5 de la tarda. Tot i que 
prèviament a aquesta setmana de vacances a mig 
curs escolar es van sentir moltes queixes i desacords, 
aquest Casal només va ser aprofi tat per 20 nens que 
van poder gaudir d’activitats molt divertides amb els 
monitors i monitores que es van fer càrrec dels nens 
i nenes durant aquests dies. A la foto: preparació del 
Carnestoltes l’últim dia del Casal. Sílvia Peribáñez

La setmana blanca a Torà
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Noticiari

En el marc de la millora de la senyalització turísti-
ca del municipi de Calonge de Segarra, i amb l’ajut de 
la subvenció atorgada pel Pladetur, darrerament s’han 
col·locat diversos plafons de situació amb informació 
turística, serveis que ofereix el municipi i activitats 
per a realitzar. Aquests plafons s’han ubicat a cada 
nucli de població (Aleny, Dusfort, El Soler, Mirambell 
i Sant Pere de l’Arç) així com també a l’església de 
Santa Fe de Calonge. 

L’objectiu d’aquesta actuació és millorar la senya-
lització dels llocs d’interès del municipi i, així, ampliar 
la informació turística per als visitants. L’Ajuntament 
de Calonge de Segarra durant aquesta legislatura 
ha realitzat vàries accions per afavorir el sector tu-
rístic que té una gran importància en el municipi (en 
l’actualitat es disposa de 12 allotjaments turístics i 
d’un servei de restauració). La instal·lació d’aquests 

plafons forma part d’un pla de suport a aquest sector 
del municipi i als seus agents. Anna Cantacorps

Nova senyalització turística de Calonge de Segarra

L’Ajuntament de Massoteres va realitzar, el 
diumenge 30 de gener, una consulta popular amb la 
intenció de saber l’opinió veïnal respecte la possible 
ordenació urbanística de la zona del safareig.

El resultat de la votació va ser clarament favo-
rable, més d’un 90%, a la intervenció urbanística 
en aquell espai. L’alcalde, Miquel Àngel Marina, va 
valorar molt positivament el fet de comptar amb la 
participació de tots els veïns i veïnes de Massoteres 
per identifi car l’opció més adient en aquesta actuació 
projectada per l’Ajuntament. 

Un cop realitzada la consulta, i amb el sí a favor, 
l’Ajuntament treballa per reordenar l’espai del safa-
reig a través de les subvencions que es demanaran. 
Dani Vidal

Consulta popular a Massoteres

Diuen que l’espera fa el desig. I els arde-
volans ho podem corroborar: Fer Caramelles 
cada tres anys significa per a nosaltres que 
quan en fem, les hem de fer multiplicades per 
tres. Xics i grans esperem el moment amb 
la mateixa impaciència; els uns per a viure’l 
des de dins i els altres per a viure’l des de 
tan a prop que sovint és inevitable veure ulls 

entelats d’emoció. I aquest any ja tenim les 
ganes acumulades; ja puntegem inconscient-
ment quan sentim música de fons; ja entonem 
melodies primaverals quan encara és hivern; 
ja ens sembla sentir el perfum de pólvora que 
s’apropa... i tots aquests símptomes només 
poden significar una cosa: Que aquest any sí! 
Aquest any farem Caramelles a Ardèvol!
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Noticiari

El dissabte 12 de febrer les veïnes de 
Massoteres va celebrar, per segon any consecu-
tiu, el sopar de Santa Àgueda que commemora 
el dia de les dones. Hi van participar un total de 
31 dones del poble.

La festa va consistir en un sopar, que es va 
realitzar al local social, i un cop fi nalitzat l’àpat es 
va projectar una sessió de karaoke. Dani Vidal

Massoteres va celebrar la Diada de Santa Àgueda

Eleccions a Cambres Agràries 2011

El passat 20 de febrer van tenir lloc les cinquenes 
eleccions a Cambres Agràries. Els sindicats que s’hi 
presentaven eren: Asaja, Unió de Pagesos, Jarc i 
Urapac-Upa. L’objectiu dels comicis va ser escollir 25 
membres per cadascuna de les 4 cambres agràries 
de Catalunya amb la 
fi nalitat de defensar els 
interessos dels nostres 
ramaders i pagesos. 

El clar triomfador 
a nivell català va ser 
novament el sindicat 
Unió de Pagesos. Pel 
que fa a les comarques 
de Lleida, dels 25 re-
presentants, 13 van ser 

per Unió de Pagesos, 8 per Jarc, 3 per Asaja i 1 
per Urapac. La participació a Catalunya va ser del 
59’48%, a Lleida del 53’15% i a la Vall del Llobregós 
del 75,09%. Durant la jornada electoral no hi va haver 
cap incidència remarcable. Josep Verdés

Un any més, la fi ra de productes artesanals 
arriba a Pinós. Aquest any, el tema central de la fi ra 
plasmat a la xerrada i a l’exposició serà “El bosc i el 
seu aprofi tament”. 

Per anar escalfant motors, el dia 28 de maig es 
farà la III Caminada Popular de Pinós.

El dissabte 4 de juny a les 19:00 hi haurà la 
inauguració de les exposicions, la xerrada-col.loqui i 
a continuació el sopar popular. 

Els actes del dia 5 començaran amb l’esmorzar 
popular que obrirà pas a la inauguració de la fi ra. A les 
12:00 se celebrarà una missa solemne acompanyada 
per la Coral de Freixenet i seguidament es farà la 
benedicció i repartiment del pa de Corpus.

Com ja és tradició, a les 2 del migdia es farà el 
dinar de la fi ra. Per pair el tiberi hi haurà els sorteigs 
dels lots de la fi ra, un campionat de botifarra, i alguna 
altra sorpresa.

La cloenda de la fi ra serà als volts de les 7 de 
la tarda i hi haurà un berenar popular per a tothom. 
Ester Closa

Fira de Pinós: dies 4 i 5 de juny
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El diumenge dia 13 de febrer de 2011, Torà fou 
el poble d’acollida de la XXI assemblea diocesana de 
l’Hospitalitat de la Mare de Déu de Lurdes. El punt 
d’arribada va ser al Convent de Sant Antoni on l’Al-
calde Domènec Oliva va adreçar unes paraules de 
salutació i benvinguda. Acte seguit mssèn Lluís Ruiz, 
consiliari diocesà de l’Hospitalitat, va presentar el 
tema de l’any “resar el parenostre amb Bernadeta”. 

Seguidament la presidenta Teresa Cos i membres de 
la junta van dirigir l’assemblea. Es va aprovar que la 
peregrinació anual al Santuari de Lurdes de França 
serà els dies 28 de maig al 1 de juny.

Seguidament, tot passejant, es va anar a l’esglé-
sia parroquial de Sant Gil. Mn. Lluís i Mn. Pau van 
presidir l’eucaristia. Les 200 persones de l’Hospita-

litat més les persones del poble que assistien a la 
missa dominical van omplir l’església de gom a gom. 
La Mireia Duran amb notes de guitarra va donar el 
toc musical als cants de la missa. Per a les persones 
que hem visitat Lurdes varies vegades, el moment 
emocional va ser quan al fi nal de la missa es va can-
tar l’Ave Maria de Lurdes. L’emoció i els sentiments 
van impregnar els nostres cors i les nostres veus. 

L’església nostra va ser per uns moments 
un petit espai de l’esplanada de Lurdes 
quan durant la processó de les torxes es 
resa i canta l’Ave Maria.

El dinar es va fer al restaurant Jau-
met on vam ser atesos molt correctament 
en tot. Al acabar es va fer entrega a 
tothom d’un petit record de la jornada i 
es va cantar l’hora dels adéus, fi ns l’any 
vinent que l’assemblea se celebrarà a 
Casserres.

Agraïm a les persones de Torà i 
Ardèvol que han col·laborat en l’organit-
zació d’aquesta jornada. Gràcies.

L’Hospitalitat de la Mare de Lurdes 
és una Associació de laics, sense ànim 
de lucre, que organitza cada any el pere-
grinatge a Lurdes del Bisbat de Solsona i 
Vic, acompanyant i fent costat als malalts 
i impedits que hi acudeixen. En total, 
mou unes 1.000 persones, entre malalts, 

peregrins i personal de servei. També organitza un 
aplec al Santuari de Lurdes de la Nou el darrer diu-
menge de juliol i una trobada de tardor al Santuari del 
Miracle. L’assemblea anual que se celebra sempre 
el diumenge següent de l’11 de febrer, festivitat de 
la Mare de Déu de Lurdes, cada any es fa en un lloc 
diferent. Neus Molins Vilaseca

L’Hospitalitat de Lurdes es reuneix a Torà

El passat 26 de febrer va tenir lloc al centre social 
de la Molsosa la celebració del carnaval. La festa va 
ser tot un èxit ja que va comptar amb la presència 
de gairebé un centenar de persones i a més, cal dir 
que si bé no tothom anava disfressat, la majoria sí 
que ho varen fer amb espectaculars vestimentes. 
Segons han manifestat els organitzadors de l’acte any 
rere any augmenta el nombre de disfresses i seva la 
qualitat. L’acte va constar d’un sopar i una rifa en la 
que es varen sortejar una gran panera de carnaval, 
4 tortells i un gran pollastre de pagès. La moixiganga 
va allargar-se fi ns a altes hores de la matinada ja que 
va comptar també amb la presència del music Jordi 
Casellas que en tot moment va mantenir el ritme i 
l’animació. Els organitzadors es mostren satisfets de 

l’èxit assolit i d’haver recuperat aquesta festa tradici-
onal a la Molsosa, alhora que esperen augmentar el 
nivell en cada nova edició. Ferran Miquel

Carnaval a la Molsosa
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Noticiari

L’exjutge de pau d’Ivorra, Josep Meix Gassó, ha 
rebut un reconeixement a la seva llarga tasca com 
a Jutge de Pau per part de l’Associació Catalana en 
Pro de la Justícia, en un acte que va tenir lloc a la 
vila de Torelló, a la comarca d’Osona. A l’acte van 
assistir més de dues-centes persones entre mem-
bres de l’Associació i altres personalitats del món del 
dret i la justícia. Des del 2004 aquesta entitat, que 
aglutina més del 80% dels jutges de pau a Catalunya, 
distingeix anualment les persones o entitats que han 
destacat en la defensa de la fi gura dels jutges de pau 
i per la seva col·laboració amb aquest servei.

Josep Meix (primer per l’esquerra, a la foto) 
ha estat el Jutge de Pau d’Ivorra durant 23 anys 
(1986-2009) i per aquest motiu ha rebut la medalla i 
el diploma per part d’aquesta Associació en reconei-
xement al mèrits adquirits. Fermí Manteca

Josep Meix, exjutge de pau d’Ivorra, guardonat

Els casals de la Gent Gran de Sanaüja, Ivorra, 
Torà i Pinós també van celebrar els seus propis 
Carnavals i al mateix temps feien salut. Com? 
Doncs infl ant globus. D’aquesta manera es fa 
treballar tot el sistema respiratori i és dóna espai i 
cabuda als pulmons. Quan ens fem grans, l’espai 
del tòrax és cada vegada més petit i per això infl ar 
dos o tres globus a la setmana és benefi ciós per 
a tots plegats.

Per altra banda, el passat dia 3 de març, un 
grup de dones del Casal de la Gent Gran de Torà 
i de Pinós Mou-te, van celebrar el dijous gras 
fent una visita guiada a la “Salle Casal” (Molí de 
la Roda) per la capella, la cripta i diverses instal-
lacions en un ambient tranquil i agradable. Agraïm 
molt carinyosament a l’Àlex i la Cristina la paciència 
que van tenir amb nosaltres, ja que durant tot el 
matí ens va nevar i vam haver de modifi car l’itine-
rari amb algun petit canvi. Després de fer un bon 
dinar vam visitar el petit i acollidor poble de l’Astor. 
Assumpció Caellas

Carnaval de la Gent Gran 

El dissabte 5 de març, al Santuari de Pinós es 
va dur a terme la segona edició del taller de poda 
de restauració d’arbres fruiters. El taller va anar a 
càrrec de Tomàs Llop, col·laborador de l’Associació 
l’ERA, i va constar d’una part teòrica i una altra de 
pràctica. Hi va explicar i ensenyar en directe com 
i cada quant cal podar cada tipus d’arbre, fent 
especial atenció als arbres fruiters vells que cal 
adreçar o sanejar.

L’activitat va comptar amb l’assistència de 27 
participants que van poder gaudir d’unes nocions 
bàsiques però útils per a tenir cura dels arbres 
fruiters. Ester Closa

Taller de poda d’arbres a Pinós
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Ivorra: cloenda del mil·lenari 

Durant aquest hivern han continuat les obres 
d’habilitació d’un espai per a l’estacionament de 
vehicles a Prades que l’Ajuntament ha promogut 
en base a subvencions de PTOP i la Diputació 
de Lleida amb una inversió total de 72.000 euros. 
L’activitat d’agroturisme que s’hi desenvolupa i les 
cada vegada més freqüents visites de turistes que 
s’hi atansen han fet que puntualment l’absència d’un 
equipament com aquest hagi ocasionat molèsties a 
algun veí. L’Ajuntament, conscient d’aquesta pro-
blemàtica ha intentat donar-hi resposta i ha trobat 
el consens de la majoria dels veïns. Aquesta obra 
es complementa amb el soterrament d’un tram de 
cablejat elèctric fi nançat pel PUOSC i amb un pres-
supost de 69.000 euros.

Per altra part, les obres d’urbanització d’Anfesta 
s’han aturat durant l’hivern a causa del fred i es re-
prendran a l’abril. Aquesta actuació pretén refer tot el 
tram de carrer que va des de davant de cal Noguera 
Vell fi ns a l’esglaonat que, passant per davant de 
cal Ribera, arribaria a connectar amb el nou accés 
del que disposa Anfesta des de fa uns anys. En tot 
el tram s’intercalen espais esglaonats amb altres de 
plans per tal de salvar els forts desnivells. Aquest 

fet obligarà a protegir bona part del trajecte amb 
baranes per evitar perills innecessaris.

 Pel que fa a la resta d’obres municipals amb 
subvenció del PUOSC, el ple de l’Ajuntament del 
passat dia 23 de febrer va adjudicar les següents 
actuacions: a) Pavimentació del camí de cal Bar-
rusca i de cal Ternàs, i fl onjalls a l’entorn de Prades 
i Anfesta. b) Pavimentació de l’últim tram del camí 
de Salanova, les Basses i fl onjalls de Vilaseca. c) 
Pavimentació del camí del Balç i últim tram de Cal 
Serra i Jubert. Les tres adjudicacions ascendeixen 
a un total de 406.000 euros. Ferran Miquel

Obres al municipi de la Molsosa

Està a punt d’acabar-se la celebració del 
Mil·lenari del Sant Dubte d’Ivorra. Un any que 
començava amb la festa de Pasqüetes de 2010 
i la celebració solemne i recordada de l’obertura 
del Jubileu. El proper dia 1 de maig, festa també 
de Pasqüetes, tindrà lloc la cerimònia de cloenda 
d’aquest any que passarà a la història d’Ivorra i de 
la comarca com una fi ta important i assenyalada. 

Durant aquest temps han passat per Ivorra 
multitud de persones i grups que han volgut su-
mar-se a la celebració i guanyar el Jubileu. Com 
a colofó, el diumenge dia 8 de maig s’estrenarà a 
l’església d’Ivorra el concert anomenat “Oratori del 
Sant Dubte”, amb música de V. Miserachs i lletra de 
C. Forner, composta especialment per a aquesta 
celebració. Fermí Manteca L’Ajuntament de Castellfollit de Riubregós, 

durant el passat mes de febrer, ha portat a terme 
un taller anomenat “recicla’t a la cuina” amb l’ob-
jectiu de donar a conèixer la cuina de l’aprofi ta-
ment, acollint-se a la campanya de sensibilització 
ambiental impulsada pel Consell Comarcal de 
l’Anoia.

La participació ha estat molt bona, amb un 
gran èxit d’assistents, que han pogut aprendre 
a fer noves i originals receptes amb ingredients 
sobrers de la cuina, contribuint així a la reducció 
de residus i fomentant-ne la recollida selectiva a 
les seves cases. Ajuntament

Taller de cuina a Castellfollit
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Noticiari

Els alumnes de l’escola Sant Roc de Castellfollit 
de Riubregós, juntament amb les altres escoles 
de la Zer (Copons, Prats de Rei i Sant Martí de 
Sesgueioles), estan treballant el projecte de Joan 
Maragall, per a conèixer la vida i obra d’aquest 
poeta. 

Algunes activitats que estan realitzant són lle-
gir, recitar i cantar poemes. També ballar sardanes, 
fer cal·ligrames, pictogrames i gravar-se recitant 
alguns fragments de poesies. Escola Sant Roc

Maragall a l’escola

El passat 11 de gener es va realitzar la pre-
sentació amb els agents turístics de Calonge de 
Segarra dels nous tríptics turístics editats per l’Ajun-
tament. També es va lliurar un expositor de fusta 
per a cada establiment. Amb aquests tríptics, que 
recullen la informació turística municipal en quatre 
idiomes (català, castellà, anglès i francès), es vol 
donar a conèixer els serveis que ofereix Calonge 
de Segarra i les activitats a realitzar en el municipi. 
Els tríptics estan formats també per un plànol de tot 
el terme municipal que situa aquests serveis i els 
diversos llocs d’interès. Anna Cantacorps

Calonge: nous tríptics turístics

La parròquia de Sanaüja, a càrrec de Mn. 
Carles Albert Ospina, ha programat una activitat 
durant la Quaresma que consisteix en tres sessions 
de cinefòrum durant tres dissabtes al vespre. 

Les pel·lícules programades són La vida es 
bella, projectada el proppassat 12 de març amb 
una gran assistència de públic, Cadena de favores 
i La Pasión (de Mel Gibson). 

Es tracta de pel·lícules escollides amb la 
fi nalitat d’incitar a la refl exió durant el període de 
Quaresma sobre diferents aspectes com l’amor, la 
solidaritat o el misteri de la Passió. Les sessions de 
cinema tenen lloc al local social. Maria Garganté 

Sanaüja: per Quaresma, cinema

Els Amics de la gent gran de Pinós torna a cele-
brar el “Dia de la gent gran”. Aquest any serà el 17 
d’abril, el Diumenge de Rams. A 2/4 de 12 es farà 
una missa amb ofrenes de la gent gran. A les 2 hi 
haurà dinar al local Annex de l’Ajuntament amb una 
sobretaula amenitzada per La Coral de Solsona. 
Durant el dinar se sortejaran entre els assistents 
diversos obsequis fets pels Amics de la gent gran. 
I si a la tarda acompanya el bon temps podrem 
participar en campionats de petanca i bitlles.

Us animem a participar-hi, i si voleu venir a di-
nar, podeu reservar-lo trucant al 687068245 (Núria) 
o bé al 687503725 (Joan). Ester Closa

Dia de la Gent Gran a Pinós

Fotograma de ‘La vida és bella’
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Pedagogia

Des que els nostres fi lls neixen, anem percebent 
dia rere dia com creixen i maduren en tots els aspectes. 
Sempre hem estat al seu costat i els hem orientat tan 
bé com hem sabut. Durant tots aquest anys els hem 
ajudat a prendre les primeres decisions amb més o 
menys transcendència com podrien ser les que fan 
referència a activitats extraescolars, sortides amb els 
companys, colònies...

Però han anat creixent i la cosa ja es comença a 
posar més seriosa. Hem arribat fi ns a quart d’ESO i ara 
ens toca decidir què farem l’any vinent. Cap a quin tipus 
d’estudis ens decantarem, si mòduls de formació de 
grau mitjà (formació professional) o bé cap al batxillerat 
per poder accedir a estudis de grau superior i en última 
instància entrar al món laboral... 

Aquest tema ens acostuma a neguitejar a molts 
pares ja que sovint no hem sentit dir als nostres fi lls 
que vulguin “ser” o “no ser” alguna “cosa” determinada. 
Comencem a pensar que potser és massa aviat per 
decidir què volen fer, que no estan prou preparats, 
que si fossin una mica més grans, que si... Un seguit 
de justifi cacions que ni molt menys ens ajornen el pro-

PLANIFICANT EL FUTUR
blema ni ens condueixen enlloc perquè 
les decisions s’han de prendre i nosaltres 
mateixos ho sabem prou bé amb la nostra 
experiència de la vida.

Ha arribat, doncs, el moment de 
posar les cartes sobre la taula i planifi car 
què hem de fer.

Primer cal saber si el nostre fi ll ja té 
les coses clares (no fos cas que nosaltres 
ens penséssim que no i resulta que sí 
–per “allò” de la comunicació–). En cas 
de no tenir-ho massa clar és qüestió de 
seure tots amb tranquil·litat i anar parlant 
sobre els diferents objectius i idees que 

ells tenen. Enfocar el tema dels estudis: de quin tipus, 
durada, possibilitats de futur... Sempre respectant els 
criteris del nostre fi ll i sense caure en el parany de voler 
imposar allò que nosaltres no varem poder fer o que 
creiem que és millor per a ell encara que no sigui del 
gust de l’interessat.

Si entre tots no ens en sortim podem recórrer a 
l’ajut d’un professional perquè ens doni algunes orien-
tacions, però sempre tenint present que la decisió fi nal 
l’ha de prendre el nostre fi ll. 

Tots pensem: -I si ens equivoquem? En aquest 
cas la resposta hauria de ser en positiu, és a dir, haurà 
servit per descobrir que “allò” no ens agrada, buscar-ne 
la part positiva del que s’hagi pogut aprendre i amb una 
mica de sort potser haurem trobat el camí per seguir 
endavant.

Mai no hem de pensar que hem perdut un temps, 
sinó que ens ha servit per saber alguna cosa més de 
nosaltres mateixos.

Montse Miquel Andreu
Pedagoga (Núm. Col. 00969)
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Entrevista

EL PETIT DE CAL ERIL 
CONVERSEM 
AMB JOAN PONS

Parla’ns dels teus discos

El primer, Per què es grillen les patates? (2008), 
el vaig autoeditar i el distribuïa de regal en els primers 
concerts. Conté dotze cançons i només se’n van fer 
200 còpies que ja estan exhaurides. No descarto que la 
discogràfi ca (Bankrobber) en faci una nova edició.

I les sargantanes al sol (2009) és un disc de records 
de la meva primera etapa de consciència. Potser és 

bastant dispers i experimental, i amb unes cançons que 
podríem dir que són juganeres. Se n’ha venut més de 
3.000 (tres edicions acabades).

Després amb els Anímic vam gravar un disc de 
nadales (desembre 2009).

L’últim, Vol i dol (2010), és com una evolució, ja 
que és més concret i amb un so més defi nit. Aquest, 
a diferència de I les sargantanes..., és de preguntes i 
aquí em plantejo bastant les coses.

Un dels cantants més destacats de l’actual 
panorama musical català, Joan Pons (El Petit de 
Cal Eril), viu a la Vall del Llobregós, a Massoteres, 
des del juny del 2010. 

El Joan és de Guissona, concretament de 
ca l’Eril, d’aquí el seu nom artístic. Va començar 
la seva carrera musical l’any 2008, quan es va 
autoeditar el primer disc, Per què es grillen les 
patates?, tot i que el reconeixement li va arribar, 
sobretot, arran de la publicació de I les sargan-
tanes al sol (2009). Des de llavors ha fet més de 
80 concerts i s’ha anat forjant com a músic fi ns 
a l’edició del seu darrer disc Vol i dol (novembre 
2010). Gravat al Mas Xuriguera (Biosca), a l’es-
tudi ComunicaPro de David Jounou, conté dotze 
cançons formidables.

FOTOS: ROMÁN YÑÁN
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Explica’ns els projectes actuals i de futur

En aquests moments estic condicionant una sala 
a ca l’Eril de Guissona (plaça de Missa) per habilitar-la 
com a estudi de gravació, tant per a mi com per a altres 
grups, i amb la idea que sigui una sala de concerts o 
actuacions teatrals, etc.. Tindrà una capacitat per a uns 
100 espectadors i també hi vull dedicar un racó per a la 
distribució de llibres, discos... de gent de la comarca.

Aquest espai ja havia funcionat com a teatre, ci-
nema i sala de ball des de principis del segle XX fi ns 
als anys seixanta. Recuperar-la crec que és un pas 
necessari per a la dinamització cultural de Guissona 
i comarca.

Com et trobes vivint a Massoteres?

Molt bé. De fet, quan vivia a Barcelona sabia que 
volia tornar als orígens però no sabia ben bé a quin 
poble vindre. Crec que l’he encertat tant per la situació 
de Massoteres, prop de Guissona però sense el bullici 

de la vila, com pels equipaments que té (piscina, local...) 
i la gent que hi viu, ja que estan molt ben avinguts. 

M’agrada la qualitat de vida que es té als pobles 
petits, el fet de viure en una casa antiga, cuidar el propi 
hort, el tracte amb la gent...

El que trobo a faltar és un bar on poder anar a 
prendre el cafè, llegir el diari... i alguna botiga per poder 
comprar els quatre productes bàsics.

Dani Vidal

El podreu veure en directe a Tàrrega 
(Ateneu), el divendres 29 d’abril.

Podeu comprar els seus discos a La 
Formiga (plaça Major, 3, Guissona).

El podeu escoltar per Internet a 
www.myspace.com/elpetitdecaleril
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Comprimits de salut

Vuit de cada deu persones saben què és un mal 
d’esquena. Les xifres avalen la importància d’aquesta 
alteració tan prevalent sent el dolor lumbar el més 
freqüent. Quasi un 8% de la població pateix lumbàlgia 
crònica. Un 50% de les persones amb mal d’esquena 
desenvolupen una hèrnia discal. Les alteracions de 
columna vertebral representen el 20 % de les baixes 
laborals temporals i són les responsables del 50% de 
les jubilacions anticipades.

La lumbàlgia és un dolor a la part baixa de l’esque-
na causat per alteracions de les diferents estructures 
que formen la columna vertebral com són els lligaments, 
músculs, discs vertebrals i vèrtebres. Si, a més, aquest 
dolor s’irradia fi ns a sota d’un o dels dos genolls s’ano-
mena ciàtica. La columna lumbar és el segment fi nal 
de la columna vertebral i la zona que suporta més pes. 
És per això, que les lesions en aquesta zona són més 
freqüents. 

La lumbàlgia s’origina per diferents factors com 
ara l’estrès, el sobreesforç físic o les males postures. 
Tanmateix, es poden establir dues causes que poden 
provocar la lumbàlgia: les d’origen mecànic, que són 
les més freqüents, i les d’origen infl amatori. Moltes 
vegades saber la causa exacta que ha produït la lum-
bàlgia és difícil.

La seva presentació clínica pot ser aguda, -si 
dura menys de quatre setmanes- o crònica, si el dolor 
persisteix durant més de 12 setmanes. Normalment, 

LA LUMBÀLGIA, 

UN MAL FREQÜENT
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és un dolor que s’origina bruscament, sense causa 
aparent.

En un 90% dels casos el dolor remet en un període 
inferior al mes. Els episodis de lumbàlgies presenten 
una evolució favorable i desapareix gran part de la 
simptomatologia. No obstant, les lumbàlgies no trac-
tades poden tenir conseqüències com la cronifi cació 
del dolor.

La millor prevenció de l’aparició de lumbàlgies 
és el seguiment d’unes normes d’higiene postural i 
ergonòmiques com ara evitar els moviments bruscos, 
adoptar bones postures i fer exercicis previs abans 
d’iniciar qualsevol activitat esportiva. Evitar el sobrepès 
i l’obesitat així com el sedentarisme poden disminuir la 
intensitat del dolor lumbar o la seva aparició.

La gran majoria de mals d’esquena no es deuen 
a cap malaltia greu ni a cap alteració irreversible de 
la columna vertebral, dels músculs o dels nervis de la 
esquena.

El tractament de la lumbàlgia depèn de la causa 
que l’hagi originat. Però a nivell general es recomana 
als pacients evitar el repòs absolut i mantenir l’activitat 
habitual per tal de no debilitar la musculatura i fer més 
lenta la recuperació. En la lumbàlgia aguda els analgè-
sics i antiinfl amatoris han demostrat la seva efi càcia en 
la disminució del dolor. La cirurgia de columna rarament 
es planteja com a opció terapèutica per millorar el dolor 
que provoca la lumbàlgia.

Sílvia Porta i Simó

La millor prevenció 
és la higiene postural 

i ergonòmica 
i evitar el sobrepés 

i l’obesitat
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SANTA ÀGUEDA,
UNA FESTA 
CADA VEGADA 
MÉS ARRELADA 
A TORÀ 

De temps immemorial, la festa de Santa 
Àgueda s’ha celebrat amb una solemnitat 
diferent depenent del costum de cada època 
i de la cultura canviant; però sempre amb el 
protagonisme de les dones com a eix d’unes 
celebracions arrelades en la història i en les tra-
dicions. Antigament, amb una capella dedicada 
a la santa, que possiblement estava situada 

al costat de la torre de defensa del Casalot de 
la Morera... Actualment amb una sèrie d’acti-
vitats que s’allarguen durant el mes de gener 
i té la seva eclosió en la festa religiosa i en el 
sopar i la festa de les dones. En presentem 
un recull.

Com a activitat prèvies a la festa de Santa Àgueda 
a Torà, es va disfrutar d’un taller de cuina freda al men-
jador de l’escola Sant Gil de Torà.

Part de l’equip de “La cuina de l’Araceli” format 
per la cuinera en cap, l’Araceli, i en Ramon, va fer que 
la tarda del dissabte 22 de gener es convertís en una 
delícia, gastronòmicament parlant.

Aquesta empresa de càtering d’Arbeca ens va oferir 

durant 2 hores una mostra d’aperitius de cuina freda 
plena de noves propostes, una exquisida varietat de 
noves textures, olors i sabors en combinacions inèdi-
tes que oferien experiències gastronòmiques insòlites. 
Per citar-ne algunes: Enfi lat de pop gallec amb patata 
parissina; enfi lat vegetal amb enciams cranc tonyina i 
ou dur; gessines de pernil salat; bombó de carpaccio 
de vedella i formatge de cabra; xupito de pastanaga, 

iogurt i festucs; xupito de iogurt, geps i batut de 
plàtan; raviolis d’albergínia farcits de sèpia, bolets 
i albergínia escalivada amb xips de fi deus xinesos, 
i tants d’altres.

La seva simpatia i senzillesa va fer que de 
seguida s’establís una bona connexió amb els 
assistents i assistentes al taller, que no van dubtar 
a preguntar alguns dels secrets darrera de cada 
recepta. L’Araceli va explicar que a més a més 
d’aquests divertits entreteniments, en un bufet no 
hi pot faltar el pa amb tomata i amb un bon pernil, 
típic de la cuina tradicional catalana.

Malgrat que l’agosarat nom de cada aperitiu 
pugui fer semblar que són receptes complicades, en 
Ramon i l’Araceli van demostrar que no és així i que 
es pot fer un molt bon bufet amb tot allò que tenim i 
a vegades ens queda voltant per la nevera.

“La cuina de l’Araceli”, taller de cuina freda 
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SANTA ÀGUEDA
En l’inigualable espai “El Molí” de la Plaça de la 

Font de Torà, propietat del veí Mario Codina, recone-
gut restaurador de la nostra comarca i guia turístic de 
la Torre de Vallferosa; va tenir lloc el diumenge dia 23 
de gener, l’obertura- presentació a càrrec de l’alcalde 
del poble, Domènec Oliva, una exposició de treballs 
manuals realitzats per les dones de Torà i de poblaci-
ons veïnes.

La diversitat de treballs recollits va permetre 
l’ambientació del recinte en espais diferents, en 
l’habitació es trobaven els jocs de llits, cobrellits, 
camisoles, etc.; una altra secció era la de camins 
de taula amb una gran varietat de tècniques: bro-
dats Richelieu, Frivolité, brodats Iugoslaus, etc.; la 
secció de bany amb tovalloles brodades a mà, amb 
puntes fetes a ganxet; la cuina on amb Patchwork 
es podia observar una gran varietat de treballs, des 
de bosses de pa, a coixins, davantals, etc. ; per 
no anomenar les peces de vestir fetes amb mitja, 
o els jocs de taula, o els quadres fets també amb 
aquestes laborioses tècniques

És van poder recollir molta varietat de mos-
tres alguns treballs més actuals, i altres, autèntics 

tresors de família.
L’Associació de Santa Àgueda representada per 

Dolors Grau, Carme Santamaria i Rosa Mari Bergadà 
agraeixen la col·laboració desinteressada de les per-
sones que han fet possible aquesta bonica exposició, 
així com l’interès i participació de tothom pels actes 
realitzats fi ns ara. 

Exposició de patchwork, costura, mitja i ganxet

El dissabte 29 de gener al convent de Torà va tenir 
lloc la presentació del segon llibre de les Àguedes de 
Torà, escrit per Rosa M. Bergadà, 22a Alcaldessa de 
la Festa de Santa Àgueda. Es va comptar amb la pre-
sència de representants de les entitats que han donat 
suport i han subvencionat el llibre; Albert Turull, director 
de l’Institut d’Estudis Ilerdencs de la Diputació de Lleida, 
Xavier Casoliva, President del Consell Comarcal de La 
Segarra, i Domènec Oliva, Alcalde de Torà.

El primer llibre va ser escrit per l’Antònia Balaguer 
l’any 1999 i, fi ns aleshores, hi havien hagut 10 alcaldes-
ses. Aquesta festa a Torà, però, es remunta molt més 
enllà d’aquesta data, doncs ja pels voltants del 1965 un 
grup de noies del poble amb ganes de gresca i passar-

ho bé van recuperar el que serien els nous orígens de la 
festa. La fi gura de l’alcaldessa, representant de Santa 
Àgueda per un any, apareix per la necessitat de donar 
continuïtat a la festa.

En el primer llibre és recolleix l’origen de la festa i 
es fa una entrevista personal a cada una de les alcal-
desses. Que ens consti, l’Antònia és, de fet, la primera 
dona toranessa que escriu un llibre. El segon llibre 
s’entoma allà on va acabar el primer, és a dir, a partir 
de l’onzena alcaldessa fi ns a l’actual. En ell s’hi troba 
recollit les actuacions de cada una de les alcaldesses, 
la seva festa, els actes programats, les seves il·lusions 
i neguits i una rèplica del seu programa d’actes. També 
és fa un resum de com ha evolucionat la festa des dels 
seus orígens, com s’ha anat adaptant als canvis socials 
i un breu resum de dades estadístiques de les dones a 
Torà des del 1999 fi ns a l’actualitat.

En acabar els parlaments l’Antònia Balagué va 
recitar uns bonics poemes, entre ells “Pel camí de 
l’Àguda” escrit per ella mateixa i “Catalunya no té mare” 
de Pere Fàbregas. Sara Argerich fi lla de l’autora del 
segon llibre va participar llegint el poema“A la meva 
mare” de M. Mercè Cantarell Iserm. Aquest segon volum 
està dedicat a la memòria d’Isidre Bergadà, pare de la 
mateixa autora.

Com a cloenda de l’acte, el mag Rafael va fer 
passar una agradable estona a tota l’audiència amb 
simpàtics i imaginatius trucs de màgia.

Presentació del segon llibre sobre les Àguedes de Torà
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Com és costum, cada any per Santa Àgueda es fa 
una missa en honor a la màrtir. Aquest diumenge dia 30 
de gener la missa la va ofi ciar el bisbe de Solsona en 
Xavier Novell juntament amb el mossèn de Torà, Pau 
Bordera a les 12,30h del matí.

La missa va ser cantada per la coral toranesa “Aires 
de Marinada”, dirigida per Marc Torrents Miró, de Verdú. 
Com és tradició en aquesta missa es fan unes ofrenes a 
la Santa de pa i vi, fl ors i uns panets en forma de pit en 
honor a la Santa. A l’acabar la missa es canten els goigs 
de Santa Àgueda i es beneeixen els panets que després 
es van repartir entre els feligresos i feligreses 

A l’acabar l’ofi ci, la mateixa coral ens va delectar 
amb un bon repertori de cançons :”El Moliner de Freser”, 
“Rosa de Bardissa”, “Moon River” i “A la plaça hi ha 
Sardanes”.

Va ser la primera visita del nou Bisbe a Torà i en 
sortir de l’església tothom va poder intercanviar unes 
paraules amb ell de forma molt cordial. Des d’aquí, 
l’Associació de Santa Àgueda i tota la comunitat de 
feligresos de Torà li volem agrair la seva presència.

A la tarda i com a cloenda del que han estat els 
actes previs a la festa del dissabte 5 de febrer, hi va 
haver l’espectacle del grup Conta 2, que ens van ex-
plicar contes per adults on les protagonistes eren les 
dones. Els relats feien referència a diferents etapes de 
la vida d’una dona imaginària, infantesa, adolescència, 

maduresa i vellesa, fi ns a arribar a la mort; entre conte 
i conte hi va haver interpretacions musicals còmiques 
que hi feien referència. El contingut de cada conte i el 
seu fi nal no deixava indiferent als espectadors.

Missa en honor de Santa Águeda

Amb una assistència de 420 toraneses i altres 
companyes de pobles veïns, s’engegà el dissabte dia 
5 de febrer la tradicional festa de Santa Àgueda a Torà 
al pavelló.

Un grup de 19 joves cambrers esperaven les dones 
amb un còctel de benvinguda al sopar de Santa Àgueda 
i l’actuació musical, on tres nois ben plantats van animar 
la nit fent ballar les dones i noies de la sala fi ns a la mitja 
nit, aleshores es va donar entrada a tothom qui volgués 

participar de la mateixa festa, fos home o dona, la sala 
es va omplir amb un miler de persones.

Durant el ball un jurat de tretze homes d’entitats 
diferents de Torà, tal i com és costum, va elegir a sobre 
tancat el qui serà la pròxima Alcaldessa de la festa de 
Santa Àgueda, Fina Campos, substituint l’alcaldessa 
d’aquesta edició, Rosa M. Bergadà. Tanmateix es va 
fer el comiat de l’exalcaldessa sortint de la junta de 
Santa Àgueda, Carme Santamaria, a la que agraïm 
ben cordialment tota la feina feta durant els tres anys 
que hi ha estat. 

Una altra votació va decidir qui era el noi més eixerit 
de la festa, en aquest cas va ser Ivan Garcia; i l’elec-
ció la van fer tretze dones d’edats diferents escollides 
d’entre les assistents.

La festa es va allargar fi ns a les cinc i mitja de la 
matinada amb l’actuació del grup La Banda Puig.

Al llarg del temps, les successives alcaldesses han 
donat un gir a la festa per anar adequant-la als canvis 
socials i s’ha adaptat al gust de cada una. Actualment 
es fa tot en un sol dia, sopar i ball, qui sap, potser les 
successives alcaldesses aniran actualitzant, modifi cant i 
canviant la festa i, potser, alguna altra alcaldessa s’ani-
ma a fer un tercer llibre de “Les Àguedes de Torà”.

De moment, molta sort, Fina, el suport de tothom 
ja el tens! Visca la Festa de Santa Àgueda!

La Festa 
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Patrimoni a la Vall

Situat al terme municipal d’Ivorra i proper al nucli 
de Torà, hom pot trobar un conjunt arqueològic singular 
i força desconegut per als habitants de la Vall. Es tracta 
de l’anomenat Casalot de la Morera, ubicat al turó del 
camp de tir. Un recent informe arqueològic ha posat de 
relleu la importància d’aquestes restes, que ja havien 
estat estudiades per Jaume Coberó i catalogades al 
segon volum de l’Inventari del Patrimoni arqueològic, ar-
quitectònic i artístic de la Segarra 
–on erròniament se situaven 
aquestes restes a Torà. 

El nucli principal del conjunt el 
formaria una antiga torre, de plan-
ta rectangular (4’40 m el mur de 
tramuntana i 5 m el mur de llevant) 
construïda a partir d’un basament, 
sòcol o podi, de 137 cm d’alçada, 
fet a base de carreus més o menys 
regulars però molt erosionats i 
disposats més o menys a fi lades. 
Aquesta part podria correspon-
dre a les restes d’una fortifi cació 
d’època medieval, que tindria 
segurament un caràcter subsidiari 
de vigilància i protecció dels grans 
castells del Llobregós. 

De fet, estem parlant d’una 
ubicació idònia com a punt estra-

tègic de domini de la vall d’Ivorra, que hauria facilitat 
l’existència estable d’un hàbitat que es podria remuntar 
fi ns i tot a l’època romana, com ho vindria a ratifi car 
la troballa en aquest indret de ceràmica tant d’època 
romana com medieval. 

Seria precisament a l’Edat Mitjana quan a l’exis-
tència d’aquesta torre de defensa se li hauria pogut 
afegir la construcció d’una capella dedicada a Santa 

LA TORRE DEL CASALOT
DE LA MORERA

UNA FORTIFICACIÓ
INSÒLITA A IVORRA 

Detall del basament de la primitiva torre
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Àgueda, les restes de la qual estarien conformades per 
una estructura de planta rectangular (9’17 m d’amplada 
i 8’40 m de llargada) construïda a base de carreus de 
pedra sorrenca més o menys escairats i lligats amb 
morter. Tot i que no es pugui assegurar amb certesa, 
s’ha relacionat aquesta capella de Santa Àgueda amb 
la que es documentaria des de temps immemorials a 
les immediacions de Torà i que hauria donat lloc i origen 
a la tan avui celebrada “festa de les dones” per part de 
les toraneses. 

Tant les restes de la capella com les de de l’estruc-
tura primitiva de la torre serien aprofi tades en un segon 
moment, quan se’ls afegiria un segon cos (en resten uns 
120 cm d’alçada), construït a base de guix lligat amb 
calç, segons la tècnica de l’encofrat. Aquesta segona 
fase constructiva es correspondria segurament amb 
unes obres de fortifi cació relacionades amb la guerra 
dels reialistes catalans de la Regència d’Urgell, de l’any 
1822, quan consta la fortifi cació d’aquest espai. 

L’objectiu d’aquesta fortifi cació ja en època contem-

porània seria, igualment, el control de la vall d’Ivorra per 
tal de barrar el pas a les forces liberals comandades per 
Torrijos, que partiren de la Manresana (Sant Ramon) el 
5 d’octubre de 1822 per assetjar i atacar Castellfollit, 
que fou un dels bastions importants de la regència ab-
solutista. Torrijos es trobà el pas barrat precisament en 
aquest indret, que llavors ja era anomenat el “Casalot 
de la Morera”, tot i que després de reduir les forces 
resistents, la columna va poder seguir el seu camí fi ns 
a Castellfollit. 

El Casalot de la Morera no seria l’únic exemple de 
reaprofi tament d’estructures medievals amb fi nalitats 
militars a l’època contemporània, ja que per exemple al 
castell de Biosca se li afegiren importants estructures 
en motiu de les guerres carlines, que tanta rellevància 
van tenir a la Vall del Llobregós.

Recentment, per tal de protegir tot el conjunt arque-
ològic, l’Ajuntament d’Ivorra l’ha declarat Bé Cultural 
d’Interès Local.

Maria Garganté Llanes

Possible ubicació de l’antiga església de Santa Àgueda, a les portes de Torà

Ruïnes de la fortificació Detall de les espitlleres de defensa
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Tradicions

Un any on coincideixen en poc menys de tres mesos de diferència el Carnestoltes 
de Torà i les eleccions municipals donen molt de si. El passat 26 de febrer el tema 
estava servit i així ho va refl ectir el míting pronunciat pel candidat del partit N.I.N.G.Ú. 
a la plaça del Vall, on es van congregar centenars de persones per escoltar-lo. El 
candidat no va deixar res ni ningú per criticar, des de l’alcalde, els regidors, les noves 
obres municipals, etc. Dins del mateix acte es van repartir els premis als millors balcons 
i barris que aquest any van recaure a cal Colomo i al Pep de la Florència.

La festa va continuar amb la gran rua on els gegants toranesos van ballar amb 
tothom i on la música i l’alegria van ser les protagonistes.

La Llordera 2011

FESTA DEL BRUT  
  I LA BRUTA
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Novament a la Plaça del Vall vam poder menjar uns bons entrepans de botifarra 
per recuperar forces i molts dels assistents van participar en el tradicional bingo.

La festa va ser un gran èxit. L’organització va ser impecable i la gent de Torà i 
forasters van poder gaudir d’una tarda de diversió especial i diferent. Una festa on 
hi participa gent de totes les edats i que cada vegada està més arrelada al poble i 
als voltants, és un motiu per donar força i ànims als organitzadors perquè cada any 
ho facin millor que l’anterior i per conservar aquesta meravellosa festa genuïnament 
segarrenca.

Sílvia Peribáñez
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ELS ALCALDES
DEL LLOBREGÓS

CORNELI CAUBET I CAMATS
Alcalde de Biosca

Fa quatre anys, vaig iniciar una nova etapa en la meva vida, 
ja que vaig ser elegit alcalde de Biosca. Tot i que ja era regidor, 
començava un nou repte. Vaig trobar-me amb una sèrie d’impre-
vistos, que potser com a veí mai no havia imaginat (la feina de 
l’alcaldia, plens, reunions, viatges…) que tot plegat també s’ha 
de compartir amb la feina personal (agricultura, ramaderia) i amb 
la vida de família; per tant a vegades sembla que et quedes una 
mica saturat, però treballant amb ganes i molta il·lusió es tornen 
a “carregar les piles” per tirar endavant.

Resumint amb poques paraules, la trajectòria d’aquesta 
legislatura és que ha estat una experiència molt satisfactòria. 

L’EXPERIÈNCIA 
DE PASSAR AL DAVANT

Aquesta primavera hi haurà eleccions municipals, una fi ta important per a la vida 
i el futur dels nostres pobles. Hi haurà candidatures i propostes diverses per tirar 
endavant els municipis en moments de crisi -econòmica i política- generalitzada. 

Avui presentem les vivències i l’experiència dels alcaldes que durant els últims 
quatre anys han estat al capdavant dels consistoris. Els hem demanat com han 
viscut, com a persones, el fet de ser alcaldes dels seus pobles. Els agraïm les seves 
respostes sinceres i la seva col·laboració.

XAVIER NADAL I MASANA
Alcalde de Calonge de Segarra

En el meu cas era la primera vegada que formava part com a càrrec 
electe d’un Ajuntament i, a part, ser alcalde amb només 25 anys d’edat 
ha estat una experiència personal molt interessant i enriquidora com 
a persona. La part positiva de ser alcalde ha estat la realització de 
varis projectes i actuacions que han millorat la qualitat de vida de molts 
calongins i calongines, la qual cosa t’omple de satisfacció haver pogut 
millorar el teu municipi. La part negativa de ser alcalde en un municipi 
amb pocs habitants on tothom es coneix, és el tracte tan directe amb 
l’Ajuntament, ja que s’han de decidir coses de forma objectiva i amb 
igualtat de tracte per a tothom, i això de vegades implica una ferida en 
les relacions personals amb algú, perquè no se separa la vida personal 
amb la tasca d’alcalde on has de vetllar pels interessos generals. Però 
en defi nitiva, en el meu cas, el balanç personal d’haver estat alcalde 
aquests quatre anys és molt positiu. 



31

nú
m

. 4
6

RAMON IBÁÑEZ I CLOSA,
Alcalde de Castellfollit de Riubregós

Realment la meva intenció, ara farà quatre anys, no era en cap moment 
la de ser alcalde. Em vaig presentar a les llistes per entrar a l’Ajuntament 
de Castellfollit de Riubregós com a regidor. Volia treballar per aconseguir 
tirar endavant projectes per al meu poble, sense estar tant al davant. Però 
la realitat va ser diferent i vaig acabar sent jo, l’alcalde.

Recordo que els primers mesos van ser molt intensos, tant per mi 
com pels tres companys que formen 
amb mi l’equip de govern. Situacions 
totalment noves, falta d’experiència, 
falta d’informació, haver de compaginar 
la feina que cadascú ja tenia amb la de 
l’Ajuntament, etc. 

El repte personal va ser i continua 
sent molt important; és una superació i un 
aprenentatge constant. I al mateix temps 
una satisfacció enorme quan es poden 
aconseguir els objectius proposats. 

És una feina que m’ha permès am-
pliar coneixements, estar en contacte 
amb àmbits molt diversos i tenir molta 
consciència dels verdaders problemes de 
la gent. En defi nitiva, una vivència molt 
positiva i recomanable.

JOSEP SIMON I LLORENS
Alcalde d’Ivorra

He estat durant quatre anys com a alcalde a l’Ajuntament 
d’Ivorra i, a priori, la idea de dedicar part del meu temps a la 
política em provocava cert recel, ja que pràcticament no tenia 
experiència en aquest àmbit, no sabia què hi trobaria, ni com 
respondria jo mateix i els del meu voltant d’un canvi dins de la 
meva rutina diària.

Durant aquest període he travessat moments difícils i mo-
ments de gran satisfacció. Tots i cadascun d’ells els he superat 
amb serenitat i sobretot amb el suport de la meva dona i els 
meus dos fi lls. Tot plegat m’ha ajudat a aprendre què és realment 
estar al servei d’un poble i sobretot haver pogut fer un pas més, 
tant personal com professional.

Finalment puc dir que l’experiència ha estat altament gra-
tifi cant, fructífera i enriquidora i m’ha obert portes que abans 
creia inexistents.
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ELS ALCALDES DEL LLOBREGÓS

MIGUEL ÀNGEL MARINA I FONTANELLAS
Alcalde de Massoteres

La meva experiència com a alcalde durant aquests quatre 
anys ha estat molt positiva, sobretot per la bona resposta i la col-
laboració de la gent del municipi. Aquesta actitud positiva de la 
gent ha facilitat la meva feina com a alcalde i també la de la resta 
de regidors, amb els quals hem treballat conjuntament.

A nivell personal em sento realitzat i a gust fent aquesta feina. 
Després de treballar tota la vida, feia un temps que estava jubilat 
i trobava a faltar l’activitat del dia a dia. Tot i que desconeixia el 
món municipal perquè mai havia estat a l’Ajuntament, vaig entrar 
amb ganes de fer coses pel municipi i encara mantinc aquella 
il·lusió inicial, sobretot, com he dit abans, per la bona resposta i 
la col·laboració de la gent de Massoteres.

MARIÀ TORRA I MONTRAVETA
Alcalde de la Molsosa

La legislatura que ara acaba no ha estat fàcil. Ocupar-se de la cosa pública exigeix molta dedi-
cació personal i sovint la família se’n ressent. A més de l’Ajuntament he tingut la responsabilitat de 
presidir la Mancomunitat d’Abastament d’Aigües del Solsonès. Recordo especialment la primavera 
del 2008 en què la sequera va situar l’embassament de la Llosa del Cavall per sota del 20% de 
la capacitat. Em va fer perdre una mica la son perquè no teníem clar que poguéssim garantir el 
subministrament contractat. Al fi nal no va ser així i cap dels 10 municipis va resultar afectat. Per 
altra part, en un municipi petit la relació amb el veïns que ho desitgen és molt personal i directa i 

això per a mi és molt gratifi cant i implica temps.
Finalment vull posar de manifest que m’ha ajudat molt 

la bona sintonia que hi ha hagut amb la resta de regidors. 
Això no vol dir que puntualment no hi hagi hagut diferències 
de criteri o de prioritats a l’hora de decidir quines coses es 
podien fer i quines havien d’esperar. Però al fi nal parlant 
ens entenem i a nivell personal hi ha hagut sinceritat i com-
plicitat. Crec que ells ho han experimentat també així ja que 
aquestes vivències solen ser compartides. He après que 
quan es presenta un confl icte tots tendim a l’exasperació 
però si som capaços de mantenir el diàleg, delimitar bé els 
termes del desacord i intentar comprendre el punt de vista 
de l’altre, no té perquè ser necessàriament negatiu. Al fi nal 
en pot sortir un consens de qualitat superior a les expecta-
tives inicials de cadascú. No dic que sigui fàcil però és molt 
pitjor no intentar-ho i quedar-se còmodament instal·lat en el 
propi punt de vista. En democràcia, una certa discussió per-
manent, civilitzada i argumentada dels temes que afecten 
la col·lectivitat forma part de la normalitat. El problema és 
quan els prejudicis i els malentesos acaben amb el diàleg. 
Llavors cadascú va a la seva i tots hi perdem.
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JOSEP ISANTA I BARCONS
Alcalde de Pinós

A diferència del que la gent es pugui pensar –i fi ns i tot a 
diferència del què jo em podia pensar– per a mi ha suposat una 
grata sorpresa la manera com em van acollir i com m’han tractat 
els pinosencs i pinosenques durant aquest període. 

Després d’haver estat uns 40 anys fora del municipi em feia 
por l’acceptació de la gent d’aquí; no m’esperava que ho fessin 
amb la calidesa que ho han fet! I per a mi aquest és l’aspecte 
més remarcable, a nivell personal, d’aquests quatre anys. Així 
que m’ha estat molt fàcil connectar amb els pobles del municipi 
i puc dir que aquests anys m’han enriquit molt, a la vegada que 
m’han fet retrobar el poble en què he nascut. 

M. ROSA CASTELLÀ I COLETAS
Alcaldessa de Sanaüja

Ens presentem com a alcaldables (al menys a mi m’ha passat) amb molta il·lusió amb moltes 
ganes de fer coses i tenint-les molt clares, però el dia a dia es molt diferent del que et penses 
quan t’ho mires des de fora.

El que més m’ha costat és haver de dir que no a la petició d’algun veí del poble, ja que el que 
proposava en aquell moment no era viable pel motiu que sigui, 
tot i que també és veritat que els alcaldes/esses no podem fer 
el que volem moltes vegades (més de les que hauria volgut) i 
només pots fer el que et permeten els recursos, el moment o 
les circumstàncies -hi ha la creença que des d’una alcaldia es 
mana molt, però la majoria de vegades no es mana tant. 

Per la meva part he d’agrair a la meua família haver estat 
al meu Costat, ja que s’han adaptat als meus horaris, han 
col·laborat en les tasques de la casa, i penso que no ha de 
ser fàcil viure amb un alcalde/essa, ja que no es té mai un 
horari fi x. Per posar un exemple, recordo el foc de juliol de 
2009, em van avisar que podia venir cap al poble el divendres 
a la tarda, sortíem a passar el cap de setmana a la platja, 
evidentment vam girar i vam tornar, cap d’ells es va enfadar 
ni va retreure res, ho van entendre perfectament “ja sortirem 
un altre dia” varen dir. 

En resum, penso que ser l’alcaldessa no es cap “xollo”, 
però a la gent que ens agrada treballar pel “Bé comú” és un 
bon lloc per fer-ho, i també penso que la feina d’un alcalde/
essa és aquesta: treballar per tothom sense diferències, i 
que, ni que hi hagi difi cultats, el resultat global penso que és 
positiu, per mi ha estat un orgull ser l’alcaldessa del poble on 
vaig néixer, en el qual he viscut tota la meua vida fi ns ara.
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ELS ALCALDES DEL LLOBREGÓS

DOMÈNEC OLIVA I BONSFILLS
Alcalde de Torà

En aquest període de quatre anys que he estat a l’alcaldia, he 
tingut moltes i variades sensacions; en general, però, la primordial 
ha estat el fet que cada dia necessitava més temps, temps per 
solucionar la varietat de temes i circumstàncies que es donen a 
l’Ajuntament, reunions amb veïns i veïnes, amb institucions... En 
aquest aspecte no em sento del tot satisfet tal com a mi m’hauria 
agradat. Una altra de les insatisfaccions és el fi nançament del 
nostre Ajuntament per poder atendre els serveis que tots hauríem 
de tenir; aquesta oferta i demanda de serveis no està equilibrada 
i és necessari que les administracions superiors hi donin solució. 
Un altre aspecte és el fet que encara hi ha ciutadans i ciutadanes 
que no entenen que l’Ajuntament té el deure de vetllar per l’espai 
públic, que en defi nitiva és de tots i totes.

Una de les coses que m’omple de satisfacció és que tant 
amb els i les que formem l’equip de govern com amb els altres 
dos grups s’ha treballat per millorar el nostre municipi sense 
tenir en compte els rèdits electorals i crec que els resultats han 
estat positius, bastant satisfactoris i, a la vegada, els ciutadans i 
ciutadanes de Torà ho han percebut i valorat. La més gran satis-
facció però, és la d’haver contribuït a deixar les infraestructures 
de l’ensenyament preparades per a molts anys.

Marxo de l’Ajuntament havent dedicat, en dos períodes 
diferents, 12 anys a Torà, amb errors i encerts, segur, però amb 
esperit total de servei i dedicació al municipi, i desig de molts 
èxits pel futur.

JOSEP LLOBET I CONDAL
Alcalde de Vicfred (Sant Guim de la 
Plana)

Per ser alcalde d’un municipi petit com el nostre cal 
una gran dosi d’altruisme, de generositat i d’esperit de 
servei, és una feina totalment vocacional i ha d’agradar 
molt. Aquí la remuneració es mínima i els interessos 
personals inexistents. Per contra, es pot dir que estàs les 
24 hores del dia al servei del teu poble i la proximitat que 
hi ha amb els teus veins fa que la teva disposició envers 
ells sigui quasi total.

T’has de sentir “mosso de cent amos” i no “amo de 
cent mossos”; això vol dir que has de ser fi del servidor de 
tothom i no que tothom estigui al teu servei.

En tan poc espai és impossible enumerar totes les 
sensacions i vivències, que han estat moltes, dels quatre 
anys de legislatura, a nivell personal dir només que, mal-
grat tot, això de ser alcalde és una feina engrescadora i 
que si es fa amb il·lusió, com és el meu cas, té una gran 
recompensa que és la immensa satisfacció d’acabar 
posant al servei dels teus veins i veïnes tot un seguit 
d’obres, millores i equipaments que sens dubte han de 
servir per millorar la imatge dels nostres pobles i sobre 
tot la qualitat de vida dels seus habitants. 



35

nú
m

. 4
6

30a CAMINADA
POPULAR DE TORÀ

Aquesta caminada és dura, com el nostre 
paisatge. Començarem a un rejovenit Claret i 
durant uns 7 km ens enfi larem per la cresta de 
la serra de Pinós fi ns als peus de la Mare de 
Déu que dóna nom a aquest indret. Haurem 
deixat enrere La Petja i la vall de Cellers que a 
la nostra esquerra encara lluita per sobreviure 
als efectes del foc. A mitja pujada, abans d’ar-
ribar a Pinós i just després de menjar la coca, 
els de la ruta curta ens deixaran per una estona 
i marxaran cap a Pessarodona. 

Els de la ruta llarga deixarem el centre 
geogràfi c de Catalunya i baixarem per la pista, 
ara asfaltada, que ens conduirà fi ns a Ardèvol, 
on podrem visitar la seva torre de guaita qua-
drada. L’ombra dels pins, majoritària a la rassa 
d’Ardèvol, ens deixarà quan enfi lem cap a Cal 
Petitó i creuem la carretera d’Ardèvol a Torà 
per agafar el camí que ens portarà a l’Oliva. 
És en aquest punt on ens retrobarem amb els 
caminants de la ruta curta. Tots plegats segui-
rem el rierol fi ns als peus de Claret i d’aquí, per 
si encara no havíem fet gana, 2 km de pujada 
ens conduiran cap a l’aplec. 

Per celebrar el 30é aniversari de la Cami-
nada popular de Torà, enguany hi haurà un petit 
obsequi per a totes les persones participants. 

També seguim apostant per fer aplec des-
près de la caminada, i que la gent es quedi a 
dinar (cadascú se l’haurà de portar), per això 
s’habilitaran espais per fer brasa. Hi haurà 
servei de begudes i cafès al Restaurant Can 
Solé Xic. 

Per qui vulgui dinar entaulat també té l’op-
ció de reservar taula als diferents restaurants 
del municipi de Torà i Pinós i gaudir de la gas-
tronomia local.

Volem que vingueu amb nosaltres a ce-
lebrar l’aniversari i es que sense vosaltres no 
haguessin estat possibles aquests 30 anys. Us 
hi esperem! Apa!

APACT

RUTA PER CLARET I PINÓS
8 de maig de 2011
Sortida a les 9 hores de Claret

Durant 30 anys el municipi de Torà s’ha curtit sota l’abraça-
da del càlid sol de l’estiu i l’abandó en gèlides nits d’hivern, s’ha 
nodrit de la saó regalada per abundosos coixins de neu, ha es-
devingut estèril sota la crueltat del foc, les trombes d’aigua i els 
conseqüents aragalls han arrugat la seva pell i l’home ha tractat 
d’immortalitzar-ho tot amb una incomprensible barreja de progrés 
en forma de quitrà i oblit de masos vells...
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Telèfons d’interès

BIOSCA 
AJUNTAMENT 973 473 241
CONSULTORI MÈDIC 973 473 528
ESCOLA 973 473 505
PARRÒQUIA 973 473 082

CALONGE 
AJUNTAMENT 938 680 409 
PARRÒQUIA 938 698 416
RÀDIO ALTIPLÀ 938 680 090 

CASTELLFOLLIT
AJUNTAMENT 938 693 031
ESCOLA 938 693 011
PARRÒQUIA 973 524 039

IVORRA
AJUNTAMENT 973 524 036
LOCAL SOCIAL 973 524 100
PARRÒQUIA  973 524 039

MASSOTERES
AJUNTAMENT 973 551 426
CONSULTORI MÈDIC 973 551 226
PARRÒQUIA 973 500 213
TEL.PÚBLIC 973 550 439

LA MOLSOSA
AJUNTAMENT 973 296 090
PRADES TEL.PÚBLIC 973 473 037
PARRÒQUIA 973 524 039

PINÓS - ARDÈVOL
AJUNTAMENT 973 473 292
CENTRE CULTURAL 678 691 539
ESCOLA 973 473 463
PARRÒQUIA 973 473 010

SANAÜJA
AJUNTAMENT 973 476 008
CONSULTORI MÈDIC  973 476 066
ESCOLA 973 476 136
FARMÀCIA 973 476 109
GRALLERS-DIABLES 973 476 163
PARRÒQUIA 973 476 079

TORÀ
AJUNTAMENT  973 473 028
BOMBERS 973 473 380
 973 473 496
CONSULTORI 973 473 333
ESCOLA  973 473 204
FARMÀCIA  973 473 220
PARRÒQUIA  973 473 082

VICFRED
AJUNTAMENT 973 550 586
PARRÒQUIA 973 524 039

agenda

De dilluns a divendres:
-LA NOTÍCIA AL PUNT, amb Laia Segura, després dels butlletins horaris.
-00:00-00:30, COM Ràdio-Notícies, edició nit, amb Manel Carvajal
-00:30-01:00, L’ENTREVISTA, cada dia un entrevistador diferent
-01:00-05:00, BUDA CLUB, amb Jaume Escala
-05:00-07:00, COM LLEVAR-SE, amb Ivan Llensa i David Gelonch
-07:00-10:00, EL DIA a COM Ràdio, amb Jordi Duran
-10:00-13:00, EL COR DEL MATÍ, musical matí
-13:00-14:00, EL DIA a COM Ràdio (magazine) amb Albert Vico 
-14:00-14:30, COM Ràdio-Notícies, edició migdia, amb Esther Sastre
-14:30-15:00, COM Ràdio-Notícies en xarxa, amb Lluís Mata
-15:00-16:00, QUE HAS DINAT?, amb Sergi Mas
-16:00-19:00, EL COR DE LA TARDA, musical tarda
-19:00-19:30, COM Ràdio-Notícies, edició vespre, amb Marta Patricio
-19:30-20:00, COM Ràdio-Notícies en xarxa, edició vespre
-20:00-21:00, EL DIA AL PUNT, amb Laia Segura i a continuació,
  Dilluns, NOMAR DANCE, amb Dj. Nomar  
  Dimarts, UNAMICADETOT, amb David Palacios 
  Dimecres, KOSMOS, música folk amb Rafel Dosantos
  Dijous, IN SESSION, amb dj. Barbas
  Divendres, CAT-SONS, amb Gisela Puntí
-21:00-23:00, TOTS PER TOTS, amb Ramon Company
-23:00-24:00, LA NIT, amb Ramon Miravitllas
-22:00-24:00, (Divendres) NOMAR DANCE, amb Dj. Nomar
Dissabte:
-00:00-01:00, SELECCIÓ MUSICAL
-01:00-05:00, L’ALTRA CARA DE LA LLUNA, amb Nando Caballero
-05:00-06:00, MÚSICA PUNT CAT, amb Agustí Sansalvador
-06:00-08:00, AMUNT I AVALL, amb Juanjo Yunquera
-08:00-09:00, LA SETMANA AL PUNT, amb Laia Segura
-09:00-12:00, EUREKA!!, amb Mònica López
-12:00-14:00, TRES DE TOT, programa magazine amb Desi Husillos, Vanessa Grau, 
Marc Piqué i Angelina Salut
-14:00-14:30, L’INFORMATIU DE L’ALTIPLÀ i COM Ràdio migdia.
-14:30-15:00, COM ESPORTS, amb Marta Casas
-15:00-16:00, MÚSICA PUNT CAT, amb Agustí Sansalvador (repetició)
-16:00-18:00, DIGUES COM, amb Miquel Giménez
-18:00-19:00, UNAMICADETOT, amb David Palacios
-19:00-20:00, KOSMOS, música folk i tradicional, amb Rafel Dosantos
-20:00-21:00, SELECCIÓ DE MÚSICA EN CATALÀ
-21:00-22:00, IN SESSION, amb Dj Barbas
-22:00-24:00, A LA TEVA MANERA, una selecció musical variada per a la nit del 
dissabte al diumenge
Diumenge:
-00:00-06:00, A LA TEVA MANERA
-06:00-08:00, AMUNT I AVALL, amb Juanjo Yunquera
-08:00-09:00, PAISATGES HUMANS, amb Jordi Sacristan
-09:00-12:00, EUREKA!!, amb Mònica López
-12:00-14:00, TRES DE TOT, (repetició)  
-14:00-14:30, L’INFORMATIU DE L’ALTIPLÀ i COM Ràdio-Notícies migdia
-14:30-15:00, COM ESPORTS, amb Marta Casas
-15:00-16:00, AQUELL DIA, amb Ramon Muntaner
-16:00-22:30, JA HEM BEGUT OLI, la millor selecció musical per la tarda-vesprada 
del diumenge  
-22:30-23:00, FÒRMULA TRENK, selecció musical amb Gerard Trench
-23:00-24:00, RUTA 66, música rock amb Pitu Dosantos  
-00:00-01:00, BULEVARD, amb Enric Cusí

Programació de Ràdio Altiplà 2009-1010,
(COM Ràdio)
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EL VENTILADOR

Menys mal que algú ha tingut coneixement i ha 
agafat el projecte d’organització territorial de Catalunya 
i l’ha desat en un calaix fi ns el dia que siguem indepen-
dents. Ja que, mentre que per anar al servei a fer les 
nostres necessitats haguem de demanar permís al rei 
d’Espanya, no podrem fer una organització territorial 
operativa i al nostre gust.

I això val per totes les relacions que, forçosa-
ment, hem de tenir amb el país veí: no ens donaran 
el Concert Econòmic, no autoritzaran el referèndum 
d’autodeterminació i no serem lliures fi ns que ens auto-
determinem pel nostre compte, això sí, quan ens hagin 
fotut molta més llenya de la que hem rebut fi ns ara.

El trist és que potser la culpa de tot plegat la tenim 
nosaltres mateixos. Fa molts anys que al capdavant 
de qualsevol iniciativa veig que tiben sempre els ma-
teixos i, aquests, ja comencen a estar cansats sense 
que els hi arribi el relleu. Fa uns anys, quan algú tenia 
una idea nova, com a mínim se l’escoltava i de segui-
da sortien seguidors que li donaven recolzament. Ara, 
quan algú comet l’equivocació de pensar, de seguida 
fan gestions per ingressar-lo a Sant Boi.

I si no, com us penseu que s’han fet moltes coses 
que tenim al territori i de les que ens en podem sentir 
molt orgullosos? Les han fetes els il·luminats.

Vet aquí uns exemples: a Calaf hi havia el local 

del Centre Catòlic on es feien Els Pastorets. Aquest 
local, amb el temps, va quedar tan deteriorat que ja 
no s’hi podien fer representacions. Doncs bé, una 
colla de gent amb empenta, amb la col·laboració 
d’ajuntaments, empreses de la zona i aportacions de 
particulars, van aixecar el Casal de Calaf, que des-
prés de superar una crisi de dos anys, va emprendre 
l’activitat amb més força i avui és un local orgull de 
la comarca. Seriem avui capaços de construir-lo? 
Senzillament, no.

Un bon dia, l’alcalde de Pujalt, es veu que havia 
passat una nit complicada i al llevar-se al matí va dir; 
“hem de promoure el turisme a l’Alta Segarra”, fi xeu-
vos quina bestiesa! Què tenim en aquest territori àrid 
per atreure el turisme? Res! Doncs els ajuntaments 
se’l van creure i els particulars també i avui tenim la 
marca turística Alta Anoia. Seriem avui capaços d’en-
gegar un projecte com aquest? Senzillament, no.

Un dia, ara fa dotze anys, quatre il·luminats tam-
bé de l’Alta Segarra, només quatre, d’aquests que 
si els voleu tenir ben alimentats els hi podeu posar 
un morralet d’alfals i veureu com se’l mengen, els 
hi va semblar que podien tirar endavant una ràdio 
vestida de municipal però amb vocació comarcal. Es 
van posar d’acord amb l’ajuntament de Calonge de 
Segarra i va néixer Radio Altiplà. Durant deu anys, 
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mentre s’amortitzava el crèdit, va poder mantenir la 
ràdio el municipi de Calonge tot sol. Ara, amb el crèdit 
amortitzat, han de ser set municipis per evitar el tan-
cament. Seriem avui capaços d’engegar aquest mitjà 
de comunicació comarcal? Senzillament, no.

I el mateix podríem dir de Llobregós Informatiu: si 
deixessin de tibar voluntàriament els que van iniciar la 
revista i les, sortosament, noves incorporacions, això 
quedaria aturat. El dia que no es pogués fer la revista 
amb voluntariat, aquesta no es podria autofi nançar i 
hauria de tancar portes.

Quan, vista la cosa des de Calaf, -en diuen “ca-
pital” de l’Alta Segarra- es veu que no som capaços 
de tenir una residència per a gent gran i ni tan sols 
podem tenir un senzill tanatori, em sembla que aquí 
algú es deu haver adormit a base de bé des de ja fa 
uns quants anys i es veu clarament que aquí el que 
no poden fer el voluntaris, no ho fa ningú.

Ara, no siguem pessimistes tampoc perquè ja es 
detecten el que en diem “brots verds”. Hi ha dos fets 
que ens ho demostren: primer, la gran quantitat de 
persones joves i no tan joves que s’han mobilitzat en 
l’organització de les diferents onades de consultes 

per la independència, que serien gent molt vàlida per 
anar als ajuntaments, però que, de moment, aquesta 
vegada encara, val més que es passin quatre anys 
més com a activistes mobilitzadors de la societat civil 
que, afededéu, prou que ho necessita.

En segon lloc, hem de ser optimistes pels resul-
tats que es van donar a les últimes eleccions al Parla-
ment. S’ha vist com els que es deien independentistes 
no creien en la possibilitat d’accés a la independència 
i per això eren fàcilment manipulables pels partits que 
pregonaven altres prioritats. Amb els resultats que 
es van donar, molt aviat la societat civil, coordinada 
pels activistes que parlàvem abans, s’adonarà que 
fent tractes amb Espanya mai se solucionarà el dèfi cit 
econòmic de Catalunya i que per això cal anar més 
lluny. Se n’adonarà que al Parlament i al Govern ja 
no hi caben els polítics grisos, que ja no hi ha res a 
negociar amb Espanya i que per desfer aquesta grapa 
que fa tants anys que ens té estacats, els polítics que 
accedeixin al poder, ja no poden tenir els “botons” ni 
rodons ni ovalats. És necessari tenir-los quadrats.

Galderich Recasens

VIST DES DE L’ALTA 
SEGARRA...

O CAL TENIR-LOS 
QUADRATS
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opinions

NEOFEUDALISME

Personatges de tota mena surten a la premsa te-
oritzant sobre les formes de sobreviure a la crisi. Hi ha 
de tot. Opinions qualifi cades i d’altres que no ho són. 
Totes semblen coincidir en un punt; plantejat de diver-
ses formes. En essència vénen a dir que sobreviurà el 
professional o l’empresa que més bé s’adapti als temps. 
Sembla encarat cap a portar d’inconscient col·lectiu per 
viaranys que culpabilitzaran enormement aquells que 
errin en les seves iniciatives i, al mateix temps, ens 
indueix a crear una opinió sobre el tema que ara mateix 
en podríem dir “socialment correcta”.

Molts d’aquests personatges exerceixen la seva 
professió per compte d’altri. D’altres, saben bé del que 
parlen i suggereixen idees. La majoria, només contri-
bueixen a mantenir viu el sentiment constant de crisi, 
desplaçant d’altres temes a un segon pla.

Portals a internet, centenars de cadenes de televi-
sió, diaris arreu... i, tanmateix, ens falta informació críti-
ca i digna; és el mateix que dir que estem desinformats 
i, per tant esdevenim fàcilment manipulables.

Fixeu-vos com es va resoldre la crisi de la ban-
ca…en els retalls en sous i serveis socials. Amb 
aquestes mesures se’ns culpabilitza a tots dels abusos 
d’uns aprofi tats que no estan subjectes a cap mena 
de responsabilitat, ben diferent dels professionals que 
treballen a compte propi, que a més d’ arriscar feina i 
temps, responen amb el seu patrimoni de tota errada 
fatal.

Tot això no fa res més que reforçar el capitalisme. 
Criteris empobrits induïts pels nous senyors feudals 
de la banca i la gran empresa que obtenen els seus 
càrrecs sense necessitat d’ eleccions.

Estem davant d’una regressió històrica. El poder i 
el diner, estan més que mai en mans de pocs. Desin-
formació, manipulació, diner en mans de pocs, rendes 
cada cop més minses: tot això ens portarà pobresa i 
neofeudalisme, és a dir, una nova esclavitud.

Els petits empresaris i els autònoms, creient ferma-
ment que és a les seves mans sortir-se’n de la crisi. I 
no hi és. És indiscutible el fet que cal estar amatent, cal 
canviar, evolucionar segons els temps, però encara així 

molts no reeixiran i, per cirereta del pastís, la societat ja 
és farà càrrec de culpabilitzar-los adequadament. 

Aqueferats en els nostres assumptes personals, 
intentant mantenir el descobert del banc baix límits 
acceptables oblidem sovint exercir de ciutadans crítics 
i participatius. La societat civil, ha quedat reduïda al 
no res. No és necessari renunir-se només a l’aixopluc 
d’unes sigles o d’una bandera. Hi ha d’altres formes.

Recordareu alguns en temps del general Franco 
quan la població civil deixà de pujar al tramvia per una 
qüestió de pujada de preu abusiva. Ciutadans anant a 
la feina a peu o com podien, però crítics. Ara és difícil 
imaginar res de semblant. Em pregunto per què i les 
respostes no m’agraden.

M’agradaria cloure aquestes ratlles amb una solució 
per a tot plegat. Però no la tinc!, a l’igual que molts dels 
entenimentats personatges als quals he fet referència 
a l’inici. Sols intento exercir de ciutadana crítica i no 
sentir-me culpable si malgrat tot fracasso.

Amb el vostre permís, citaré una dita coneguda: on 
tots pensen igual generalment ningú no pensa massa.

Gemma Martínez i Sangrà

ALERTA INTERNET

Les noves tecnologies de la informació i comuni-
cació són cada vegada més importants a les nostres 
vides i tots hem de reconèixer que el desenvolupament 
d’Internet ha contribuït a què ara la informació està per tot 
arreu i totalment accessible a tothom i a tot hora. Abans 
la informació estava més concentrada, ens la donaven 
els nostres pares, o els mestres o la trobàvem ens els 
llibres, com ara les enciclopèdies. Les escoles i, per 
extensió, les universitats concentraven el coneixement; 
però ara tot això s’ha globalitzat de tal manera que en 
aquets moments estem totalment desbordats per l’allau 
i allau de material que ens arriba diàriament als nostres 
ordinadors, mòbils, “pedeas”, entre d’altres i per tant 
s’ha de mirar de destriar el gra de la palla. 
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Què vull dir amb tot això? Doncs que no tota la 
informació que circula per Internet és de fi ar ni està 
contrastada, com ja prou sabeu, i per això ara més 
que mai hem d’estar en alerta màxima com a pares. 
Tot això ve perquè quan sento certes noticies sobre 
abusos a menors a la xarxa de les xarxes em poso les 
mans al cap i és que no n’hi ha per menys. Crec que 
s’ha d’actuar amb duresa contra aqueta lacra social 
(pederastes, xarxes de tràfi c i prostitució de menors etc. 
etc.). Estareu amb mi que s’ha de perseguir i posar ens 
mans de la justícia a aquesta mala gent que no té cap 
mena d’escrúpols i que només els mou les ganes de fer 
mal de veritat als nostres infants i joves. Les autoritats 
competents, amb l’ajuda de mitjans policials, ja fan el 
que bonament poden per tal d’esbrinar que hi ha darrera 
certes pàgines web i de mirar de minimitzar el problema, 
però crec que és a dins de cada casa particular on els 
pares hem de prendre mesures per tal d’evitar que 
puguin arribar a abusar dels nostres fi lls.

Sí, ja sé que és complicat fer-ho, però no tenim més 
remei com a pares que seguir unes pautes. Hem de su-
pervisar l’ús que fan els nostres fi lls d‘Internet (facebo-
ok, twitter, etc.), mirant d’aclarir conjuntament amb ells 
tots els dubtes que puguin anar sorgint; hem de mirar 
de restringir tant l’entrada a certes pàgines web com el 
temps que estan davant de l’ordinador; hem de mirar de 
posar l’ordinador en un lloc de fàcil accés i visible per 
tothom i mai, si pot ser, dins les seves habitacions; hem 
d’estar al cas de canvis de conducta, de comportament 
o una baixada en el rendiment escolar; també procurar 
tenir bon rotllo amb els fi lls escoltant-los i ajudant-los 
quan ens ho demanin. Opino que prenent aquestes 
petites mesures ens evitarem marrons i farem un gran 
pas per eradicar entre tots aquet greu problema social 
i, si tot i així tenim la mínima sospita sobre possibles 
abusos que s’hagin pogut produir, denunciar-ho sense 
cap mirament. Crec que és importantíssim lluitar-hi 
tots plegats i que tothom faci el que bonament cregui 
convenient per posar-hi solucions. 

Josep Verdés

CINC MALEDUCATS

1.- Aquell qui, caminant pel carrer, s’escura la 
gola com si hagués de treure la fel per la boca, amb 
un soroll comparable al d’una rentadora vella que 
centrifuga, i que, sense aturar-se, a penes gira el cap 
per deixar anar un grandiós pollastre amb guarnició, 
disparat en un perfecte tir helicoïdal, que si no vigiles 
has d’esquivar.

2.-Aquell qui, en una reunió social amb menjar a 
compartir, s’abraona damunt el tec com si no hagués 
menjat en dues setmanes, sense tenir en compte que 

potser els altres voldrien menjar una mica, si més no 
per tastar-ho.

3.-Aquell qui, anant en autobús, es posa a escol-
tar música a tot volum en el seu telèfon mòbil, sense 
tenir en compte que els altres passatgers potser no 
comparteixen els seus gustos musicals (que solen ser 
dubtosos, tot sigui dit), i potser voldrien llegir, conversar 
tranquil·lament, o simplement estar en silenci.

4.-Aquell qui, en una conversa, no deixa parlar 
als altres, els interromp constantment, fa preguntes i 
n’interromp la resposta i, en defi nitiva mostra un absolut 
menyspreu pel que els altres han de dir, encara que 
sigui a costa d’aixecar la veu. Doncs sí, les tertúlies 
televisives n’estan farcides, d’aquests maleducats.

5.-Aquell qui, en un restaurant, tracta als cambrers 
de “nen” o “nena”, o els hi xiula per cridar la seva aten-
ció. Sens dubte, es fa mereixedor d’un guarniment al 
plat com el que hi posaria el primer maleducat de la 
llista. 

Montse Vives

EL 8 DE MARÇ, DIADA DE “LA DONA 
TREBALLADORA”

La societat del futur, la nova societat que tenim 
la responsabilitat de construir, s´ha d´estructurar amb 
el medi natural i alhora amb el desenvolupament que 
signifi ca progressar com a conjunt, sense oblidar ni 
perjudicar ningú que la conforma.

Aquest model al qual aspirem és ara per ara un 
projecte que es va desenvolupant, però hi ha una sèrie 
de canvis i de condicionants que ens condueixen envers 
noves estructures i relacions entre les persones i entre 
els territoris.

Aconseguir aquestes transformacions depèn, en 
bona mesura, de la integració de la dona en “tots els 
àmbits socials” i amb les mateixes condicions.

És evident que l’assoliment de la igualtat d’oportu-
nitats requereix l´esforç de tothom, però la dona ha de 
ser conscient que la seva paraula és decisiva a l´hora 
de canviar la situació actual.

La participació de la dona en la societat del futur 
té un doble sentit: per una banda, l’acompliment d´un 
dret personal i, per una altra, un benefi ci per al conjunt 
de la població, que veurà com els nivells de decisió 
acullen una visió del món, la femenina, que tradicional-
ment ha estat ignorada o menystinguda. Aquesta visió 
pot aportar noves maneres de comprendre la realitat 
lligades a un esperit de construcció i que actualment 
estan infrautilitzades.

És innegable que mentre celebrem el dia 8 de març, 
diada de la dona treballadora, no solament en un to 
festiu, sinó alhora reivindicatiu i amb l´objectiu posat 
en les pròximes dècades no hem d´oblidar l´existència 
de situacions del present que cal resoldre i millorar 
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opinions

per tal que sigui possible assolir noves etapes de pro-
grés, l’evolució cap a una societat on la dona i l´home 
tinguin la mateixa participació en tots els àmbits de la 
societat, en funció de la vàlua personal i no depenent 
del sexe.

L’eliminació d´aquest fi ltre anomenat “sostre de 
vidre”, discriminatori i aparentment inexistent, és es-
pecialment difícil i calen la col·laboració i l’interès no 
només de les dones, com a part afectada, sinó del 
conjunt de la societat.

Mercè Valls i Querol

LA REFORESTACIÓ

“El bosc crida la pluja” és una dita de la saviesa 
popular tradicional. Si hi ha massa poc bosc a la part 
nord-occidental de la península Ibèrica, les bromes 
de l’ oceà Atlàntic tenen més difi cultat per arribar a la 
part oriental on es troba Catalunya, i si hi arriben, el 
bosc ferm d’aquí contribueix llavors a ploure benefi -
ciosament.

Les bromes atlàntiques, originades al mar de les 
Antilles, a l’ América Central, o al golf de Mèxic, es 
traslladen seguint els corrents d’aire cap a Europa, 
però si en aquelles regions americanes llancen grans 
quantitats de iodur de plata o una substància equivalent 
amb la intenció de reduir les nebulositats i que no es 
formin huracans, potser no se n’hauran format tants 
que afectin els Estats Units de Nordamèrica però les 
nuvolades que arribin a Europa seran més minses 
descarregant-hi més poca aigua. Tant si el iodur de 
plata és llançat a prop com lluny d’aquí, ja sigui fet a 
baixa com a bastant alçada, pel seu efecte els núvols 
tendeixen a esvair-se.

Si les nuvolades provinents de l’oceà Atlàntic no 
poden fer de barrera a la nostra regió, els oratges freds 
polars o siberians i els calorosos meridionals tindran via 
lliure donant-nos ventades fortes, secada, daltabaixos 
tèrmics i, a vegades, maltempsades.

La mar Mediterrània forma núvols de no gaire 
consistència que donen pluja a la costa i s’endinsen 
cap a l’interior fi ns un cert punt dependent del bosc 
que hi trobin; així plourà més a la contrada d’Igualada 
amb un espai forestal apreciable, el qual pot atraure la 
nebulositat costanera, que no pas a Torà, la Segarra i 
paratges del Solsonès on han cremat o eliminat boscos 
que hi havia, els quals enllaçaven amb els de la conca 
d’Òdena. D’ aquesta manera a Torà, hi arriben més pocs 
núvols plujosos, tant de la vessant atlàntica com de la 
mediterrània; per tant hi plou més poc que abans amb 
el resultat d’encaminar-nos cap a un clima estepari.

La solució, sóc del parer que passa per deixar 
créixer el bosc i practicar la reforestació als llocs amb 
pendents superiors al 6%.

Robert Sala Parcerisas

UN PETIT RECORD

Fa aproximadament un any que la nostra compa-
nya, amiga i alumna ens va portar un refrigeri per a 
celebrar el seu aniversari al Casal de la gent gran.   

Amb tot el cor i amb la seva senzillesa i bondat ens 
va dir “Ara hi som l´any que ve, Déu dirà”. La RAMONA 
de CAL TAUPET ha estat alumna del gimnàs durant 
quinze anys; ella participava gairebé a totes les acti-
vitats; la seva constància era d´admirar; durant molts 
anys, en sortir de la fàbrica, –explicava– posava el 
sopar a taula i a les 8 del vespre juntament amb d’altres 
companyes anava al gimnàs fi ns a les 9. Quina gran 
sort que vam tenir els quins vam ballar, treballar, parlar 
i conviure amb ella!  

El seu jardí, la seva família i les seves amigues i 
companyes la trobem molt a faltar; ens va deixar un buit 
molt gran. Ramona, espero que des del cel ens donis 
forces per a seguir un camí ple de fl ors com el teu.

La teva monitora que no t’oblidarà mai, 

Assumpció Caellas
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Negre sobre blanc

Imaginem-nos un dia qualsevol arribats a casa 
després de la jornada habitual de treball. Asseguts al 
sofà, o bé mentre ens disposem per sopar, premem el 
botó del televisor ja que és l’hora dels noticiaris. Tant 
se val la cadena que haguem escollit. Segurament, 
un dia sí i un altre també, ens sentirem bombardejats 
per algunes perles informatives impactants. Heu-les 
aquí:

1a.- Una parella jove amb fi lls petits. No tenen re-
cursos. Ambdós, perquè la crisi no perdona, han perdut 
la feina. S’han exhaurit les prestacions que rebien per 
l’atur. Tenen la vivenda hipotecada i no poden afrontar 
els pagaments que arriben amb una velocitat inusual. 
Es presenten els funcionaris judicials que executen la 
sentència de desnonament. Queden al carrer enmig de 
la desesperació i la impotència. La sensació de derrota 
és colpidora. I nosaltres tan tranquils.

2a.- Desafi ant els elements i la mar encrespada 
de l’estret de Gibraltar, una barcassa curulla d’africans 
arriba a les costes peninsulars. Difícilment s’aguanten 
dempeus i la mirada esdevé trista i absent. Alguns dels 
“expedicionaris “ han quedat pel camí i s’han convertit 
en banquet suculent de la fauna marina. I tot perquè 
des dels seus països d’origen, molt rics per a uns pocs 
i miserables per a la gran majoria, estaven convençuts 
que a Europa els acolliríem amb els braços oberts.

3a.- En una avinguda arterial d’una ciutat important 
uns captaires furguen amb avidesa en uns contenidors 
de deixalles a la recerca de quelcom per portar-se a 
la boca o amb la idea de trobar algun objecte que els 
pugui suposar uns diners. Els seguim i “s’acomoden“ 
embolcallats, per passar la gelada nit, en un caixer 
automàtic o en un portal qualsevol. Representen el 
rebuig de la societat i potser alguns són víctimes 
d’aquesta plaga moderna que és la droga.

4a.- Una vídua vella, malalta i impedida que viu 
sola dins d’un habitatge misèrrim i una pensió tercer-
mundista, veu com li tallen el corrent elèctric i el servei 
d’aigua, a part d’altres favors, perquè el propietari la 
vol foragitar i treure una renda més alta de la seva 
propietat.

5a, 6a, 7a, …ídem, ídem, ídem. ídem…
8a.- Una acreditada casa de subhastes adjudica 

per quantitats astronòmiques de 15, 20 i 30 milions 
d’euros quadres de Picasso, Dalí, Monet, etc.

9a.- Fins a 60, 70, 80 i més milions d’euros s’ar-

riben a pagar per traspassos de jugadors de futbol, 
que a més a més tenen una nòmina anual multimi-
lionària.

10a.- Ex presidents de govern que anualment 
ingressen, només per la seva condició d’“ex”, com a 
consellers i conferenciants, entre 200.000 i 300.000 
euros, a part d’altres minúcies rellevants.

11a.- Multinacionals de serveis, amb règim de 
monopoli, que tanquen els comptes anuals amb be-
nefi cis d’escàndol i a l’hora executen una reducció 
de personal perquè l’any següent puguin percebre 
millor tallada.

Totes aquestes joies informatives, i d’altres que 
no es queden enrere, les podem compulsar d’una 
sola tacada. Quina barreja tan contradictòria! Quin 
panorama tan punyent! Si passa el que passa, no ens 
ha d’estranyar gens ni mica. Que hi hagin aquests 
contrasentits tan evidents i que arriben, per raó de la 
globalització informativa, arreu del món i a l’instant, 
és una mena de brou que adoba el descontentament 
de milions de persones que no es resignen a aquest 
“statu quo “.

Potser ens ho hauríem de fer mirar. Estem al fi nal 
d’una època i d’un sistema caduc. Ja mai serà com 
abans. Entrem en una altra dimensió i ens hi haurem 
d’aclimatar. Les mobilitzacions d’aquests darrers 
temps no són de caràcter ideològic o religiós, que 
també. Tant aquestes com la inseguretat ciutadana 
que viu el món civilitzat tenen l’arrel en la diferència 
abismal entre els pocs que guanyen moltíssim i els 
moltíssims que guanyen poc o gairebé res.

Això només és un lleu esbós de què el món, a ca-
vall de la globalitat informativa, ha entrat en un procés 
de canvi irreversible. Si al llarg de molts segles, des de 
l’homo sapiens, el planeta esdevenia un espai restringit 
als límits locals –o com a molt comarcals– per a l’indivi-
du, la revolució industrial va començar-ho a capgirar. I 
només ha durat dos segles mal comptats. Ara ja estem 
de ple en l’era de la tecnologia i de la informàtica. Ja 
ha començat la revolució post-industrial. Cauen les 
fronteres físiques. Hem deixat de pertànyer només al 
poble, a la comarca, a la província, a la nació… Hem 
arribat ja a la vigília de l’endemà. Ens estem preparant 
per afrontar-ho com cal?

Albert Brau i Bagà

LA VIGÍLIA 
DE L’ENDEMÀ
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No em feu cas

A La casa de Bernarda 
Alba, una de les fi lles es 
lamenta de viure en un po-
ble sense riu; un poble de 
pous, li diu ella. I gràcies al 
sentit comú, entenem que 
l’aigua és vida quan es mou; i que viure d’un pou és 
d’una tristesa i angoixa pròpia del qui es connecta a 
la vida pel fi l de la respiració assistida. Però no hi ha 
prou rius com perquè tots els pobles puguin gaudir-ne 
d’un; per això molts dels que coneixem van ser bastits 
com a continuació o antítesi dels seus referents, siguin 
molins de vent, mars o muntanyes. Fins i tot als indrets 
on no n’hi ha, com alguns poblets de la Manxa, han 
acabat per crear-se una identitat que beu de la simfonia 
paisatgística i agrícola que els envolta. Però la relació 
de la població amb el seu referent no és sempre fàcil 
ni bona. Un mar s’enduu els pescadors més agosa-
rats i el riu acaba per ofegar les patates dels horts i 
endur-se els cotxes aparcats a les ribes. És aquí on 
recordaríem les cançons fraternes que es dedicaven 
els toranesos als vilatans de l’Aguda –reconeixem que 
és un derbi desigual; però en un lloc destacat de les 
relacions traumàtiques, el binomi Montjuïc-Barcelona 
se n’endú la palma.

Durant molts segles, la muntanya de Montjuïc ha 
estat agredint Barcelona des de terra i aire. El castell va 
fer de presó implacable i gràcies al general Espartero, 
els barcelonins van gaudir de focs artifi cials sense Font 
màgica ni banda sonora. Segons el militar, era necessari 
bombardejar-la cada tres anys per si de cas.

En els nostres 
dies, amb tot, diria 
que ara és la ciutat 
qui s’ha desentès 
més d’aquest gran 
bony que el separa 

del riu Llobregat. Passejar-hi és descobrir una espè-
cie d’habitació dels mals endreços, un relat de ciutat 
discontinu, fet d’escenes i artefactes aïllats i estranys. 
Allà hi ha nascut l’anella olímpica i tots els equipaments 
culturals; també hi ha brotat un símbol curiós, com són 
les quatre columnes catalanes, reconstruïdes davant 
del Museu Nacional d’Art de Catalunya a tocar de 
plaça Espanya.

Envoltat per joies arquitectòniques de gran interès, 
com la còpia del Pavelló Barcelona de Mies van der 
Rohe; i no massa lluny de la Fundació Miró de Josep 
Lluís Sert, les columnes en qüestió tenen poc menys 
de divuit metres d’alçada i estan col·locades entre la 
font “màgica” i el Palau Nacional. Foren un projecte de 
l’arquitecte modernista Josep Puig i Cadafalch, que 
projectà la urbanització de la muntanya de Montjuïc. 
Representaven les quatre barres (s’hauria de dir “pals” 
quan són en vertical). Es construïren al 1919 amb maó 
arrebossat com si fos pedra, igual que tots els pavellons 
de l’Exposició Universal de Montjuïc; pensats per ser 
enderrocats un cop acabés l’esdeveniment. I de fet, 
varen durar menys de deu anys, ja que foren enderro-
cades al 1928 per ordre del dictador Primo de Rivera 
per ser un símbol catalanista evident.

L’actual reconstrucció s’ha fet amb dubtes i contra-

PALS PEL PAÍS

L’essència del país a exaltar encara 
es manté, malgrat que la formalització 
del monument és de l’època anterior 

al préssec en almívar



45

nú
m

. 4
6

diccions. Com si les volgues-
sin reconstruir, però només 
una miqueta; parcialment 
amputades. Segons la prem-
sa, les columnes volien ser 
un “homenatge als patriotes 
catalans de tots els temps”, 
és a dir, una altra espècie 
de commemoració de der-
rota, a la qual els habitants 
d’aquesta part del món estem 
tan avesats. En canvi, tot llegint les paraules d’en Jordi 
Salat, escriptor i redescobridor del projecte de Puig i 
Cadafalch, la història és ben diferent. Salat explica que 
les columnes originals eren una mica més altes, ja que 
sobre els capitells jònics, hi havia quatre victòries alades; 
un símbol gens fúnebre i més espiritual. Per al senyor 
Salat, les columnes són una exaltació de la pàtria catalana 
victoriosa i un record a la seva herència grega, amb pos-
sibles connexions amb simbologia maçònica i jueva, tan 
desconeguda com arrelada a les nostres essències. És 
a dir, l’arquitecte, que fou President de la Mancomunitat i 
profundament catalanista, volia un símbol en positiu. 

Finalment, la pàtria catalana tindrà unes columnes 
que no acabaran de ser com les originals; completant 
el rosari de criatures autònomes de Montjuïc. L’essèn-
cia del país a exaltar encara es manté, malgrat que la 
formalització del monument és de l’època anterior al 
préssec en almívar. Trobo que té gran interès tota la 
feina d’investigació sobre les intencions i els símbols 
amb què Puig i Cadafalch projectà les quatre barres. 

I segurament és encertat que el monument contingui 
quatre elements; però no sé si haurien de ser la repro-
ducció de les anteriors columnes.

I és que si la forma de les coses també diu altres 
coses, em sorprèn que aquest país s’homenatgi ell 
mateix amb cartró pedra així. Segurament, GPS en 
mà, actuaria d’alguna manera en els quatre punts on 
Puig i Cadafalch hi va plantar les columnes. No és fàcil 
saber què fer, però mentrestant, proposo d’anar més 
enllà i projectar més homenatges a tots els accessos 
de Catalunya, i no només a la capital. Per exemple, a 
la Jonquera, podríem instal·lar-hi quatre barres metàl-
liques. Podrien ser horitzontals, col·locades al mig de 
l’autopista i mòbils. M’imagino que quan s’hi arribés 
amb cotxe, fi ns i tot es podrien aixecar amb una gràcil 
trajectòria circular. I només llavors, amb la satisfacció 
d’un peatge ben pagat, podríem enorgullir-nos d’haver 
honorat el país.

Roger Besora
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LLIBRES 
RECOMANATS

X Dani Vidal
ARRELS NÒMADES
Pius Alibek
Edicions La Campana (2010) 
345 pàgines

Pius Alibek (Ankawa, Iraq, 
1955) viu a Barcelona des de l’any 
1981. Regenta el restaurant Mesopo-
tàmia, al barri barceloní de Gràcia, on 
ell mateix fa de cuiner i des d’on ha 
escrit aquest llibre. Arrels nòmades 
està escrit en català, llengua que 
domina amb total fl uïdesa. La seva 

llengua materna és l’arameu (era l’idioma de Jesucrist i alguns 
escrits de la Bíblia), va ser educat en kurd i domina, a més del 
català, l’àrab, l’anglès i el castellà. Alibek és cristià, d’origen 
assiricaldeu.

El llibre és autobiogràfi c, cobreix des del seu naixement 

(1955) fi ns que marxa de l’Iraq (1981). Segons l’autor, el va 
escriure “per explicar a la seva fi lla d’on venia el seu pare”. Amb 
el llibre descobrim un país (Iraq) que no tornarà a ser mai més 
com era llavors: amb una situació molt favorable, un nivell de vida 
educatiu i de vida acceptables, amb la convivència de diverses 
llengües i religions i on les dones gaudien de les mateixes opor-
tunitats que els homes.

Arrels nòmades està escrit en un català molt ric, la narració 
és molt fl uïda i això fa que el lector s’endinsi de manera fàcil 
en una cultura que no coneix i que té ganes de descobrir. Ens 
trobem davant una triple descoberta: la personalitat de l’autor, 
la qualitat literària del llibre i la tradició cultural d’aquest país del 
Pròxim Orient.

PA NEGRE
Emili Teixidor
Columna Edicions (2006) 
400 pàgines

Pa negre, la pel·lícula dirigida 
per Agustí Villaronga (2010) i prota-
gonitzada, entre d’altres, per Sergi 
López i Laia Marull, s’ha convertit en 
un fenomen cinematogràfi c recone-
guda amb diversos premis (Gaudí 

del cinema català i Goya del cinema espanyol) i amb l’aclamació 
unànime de crítica i públic.

No hem d’oblidar, però, que la pel·lícula és una adaptació 
de la novel·la del mateix títol de l’escriptor Emili Teixidor (Roda 

de Ter, Osona, 1933).
A mig camí entre la fi cció i els records personals d’un temps, 

la postguerra, i en una zona concreta, la Plana de Vic, l’autor 
situa la narració dels fets a través de la mirada d’un nen que 
s’atansa cap al món adult.

Cal destacar la realista descripció de l’entorn rural de post-
guerra i la riquesa de la llengua, girs i expressions, que utilitza 
l’autor per contextualitzar època i entorn.

En defi nitiva, una obra mestra de la qual no és d’estranyar 
que n’hagi sortit el guió d’una excel·lent pel·lícula. 
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SUDOKU

El SUDOKU és un joc d’enginy que consta de 81 caselles distribuïdes 
en 9 fi leres i 9 columnes dividides en àrees de 3x3. Cal omplir les cel-
les buides amb els números de l’1 al 9, sense repetir-ne cap a cap fi le-
ra, ni a cap columna, ni a cap quadrat de 3x3. A veure si us en sortiu.

ENDEVINALLA

La vella de Torralles
en té unes estovalles 
molt blanques
que n’abriguen 
a molts llocs del món, 
menys l’aigua i el Sol. 

 

 
ACUDITS

Hi havia una noia de quinze anys de les nos-
tres contrades que feia molts dies que tenia 
mareig. Un dia, després de passar tota la nit 
amb vòmits i en veure la seva fi lla tan tova, el 
seu pare la va portar d’urgències a Igualada.
El metge la va examinar i li va dir:
-Nena, tu estàs embarassada!
-Pobra de mi! El meu pare em matarà! Quina 
badada...! No sé pas com li diré. Per què no 
ho fa vostè, doctor? Així potser se n’anirà fent 
la idea i no s’ho agafarà tan malament...
Quan el metge surt de la consulta, el pare de 
la noia s’aixeca, esverat, i se n’hi va directe 
com un llampec.
-Quina visita més llarga! Digui’m, digui’m! què 
té la meva fi lla? Se salvarà?
-Miri, sí, sí... no s’ho creurà. El problema és 
que la seva fi lla es va empassar una medalla 
de la Mare de Déu. La medalla li han pogut 
treure, però el nen s’ha quedat a dins.

SOLUCIONS: pàgina 50

REFRANYS
La cabra, pels seus pecats, porta els genolls pelats.

Si vols fer gran la caseta, has de treballar com una 
formigueta.

El cargol és mitja vida perquè al cul porta la mede-
cina.

Estem fotuts si les someres no fan rucs i, si els rucs 
no fan someres, fotuts de totes maneres.

Sant Antoni beneït, feu-me trobar un bon marit, que 
sigui bon home, guapo i ric, i, si pot ser, de seguit.

A càrrec d’Antònia Balagué
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Servei permanent 24 h 973 390 862

SERVEI PER A PARTICULARS I 
PER A TOTES LES COMPANYIES 

D’ASSEGURANCES

REPRESENTANT:
JAUME TARRUELLA I SOLÉ

PLAÇA DE LA FONT, 10 - TORÀ
TEL. 973 473 423

Tu ets Llobregós
Fes un regal

Regala Llobregós
...regala’t !
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la nostra cuina

LES CUINERES 
DEL LLOBREGÓS

Així és com coneixem els ardevolans a la 
Teresa Marmi. Va néixer a Cardona, en una família 
pagesa i quan es va casar amb el Joan, d’Auqués, 
va venir a viure a Ardèvol.

I el poble va fer sort amb ella! El seu bon gust 
i les seves bones mans fan que sempre que es fa 
una festa al poble se li demani consell. A més, és 
una gran cosidora i és una autèntica mestra del 
Patchwork.

Truco el timbre i una veu amable em respon 
des de dins: “Tu mateixa, endavant!”. La Teresa és 
una persona senzilla i detallista. Només en arribar 
a Auqués ens ho demostra: el seu jardí i també 
casa seva. 

I les postres que ens presenta també en són 
una prova; Taronja amb mel i nous. Tan senzilles 

com elegants. Però això no treu que la preparació 
no estigui feta amb la màxima delicadesa. Ella 
mateixa em confessa –mig indignada i mig som-
rient– que no es considera cuinera ni li agradaria 
ser-ho perquè “et passes moltes hores cuinant i 
amb deu minuts ja no hi queda res”. Però també 
reconeix que sempre intenta fer-ho tan bé com 
pot i li agrada que la gent que s’ho menja en quedi 
contenta.

Li agrada fer aquestes postres després d’àpats 
pesats perquè són refrescants i digestius. I també 
perquè és una bona manera que els nens mengin 
fruita. Tothom els pot fer i a més de ser econòmics 
són molt saludables. Què més es pot demanar? 

Ester Closa Cortada

Teresa d’Auqués

TARONJA AMB MEL I NOUS
Ingredients

Taronges - mel - nous - unes fulles de menta

Elaboració

La Teresa, que sol fer tot sovint aquestes postres 
ja té sempre preparat un pot de mel amb unes quantes 
nous dins. D’aquesta manera les nous ja prenen més 
el gust de la mel.

Es pela la taronja i es talla a rodanxes. En funció 
del grau de gormand del cuiner s’amaneixen, es re-
guen o es banyen les rodanxes amb la mel i les nous. 
La nostra cuinera opta per una cullerada de postres i 
mitja nou sobre de cada rodanxa. Finalment, s’adorna 
el plat amb unes fulles de menta... i es diu: –Molt bon 
profi t, família!
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Solucions 
als passatemps 
de la pàgina 47

Sudoku

Endevinalla: la neu

FUTBOL SALA 
CASTELLFOLLIT

Aquest any, el Castellfollit Futbol Sala està rea-
litzant una gran campanya, situant-se en 3ª posició 
després d’haver disputat dos terços de Lliga. Enguany 
el Castellfollit està demostrant, com sempre, una gran 
fortalesa als partits de casa, on està fent uns números 
fantàstics (7 partits guanyats i 2 només de perduts) i 
2 victòries com a visitant (la darrera contra el Sort FS, 
on vam remuntar un 5-3 a falta de 4 minuts per acabar 
guanyant 5-6).

El dissabte 19 de Març, coincidint amb el Dia del 
Pare, el Castellfollit juga un important partit contra el 

líder, el Pont de Suert… Esperem que guanyi el millor, 
o més ben dit, esperem que guanyi el Castellfollit… 
O no?

L’equip està format pels següents jugadors: Josep 
Mª Méndez “Coco”, Rafael Verdés, Joaquim Requena 
“Tiki”(funcions de jugador-entrenador), Jordi Galán 
“Garvi”, Jordi Cases, Pau Vendrell, Antonio García 
“Tony”, Xavier Closa “Zet” i les noves incorporacions 
Jaume “Santi” Regí, Ivan Santaulària i Manel… i la 
sempre col·laboració del nostre estimat delegat: David 
Requena. Pol Jordà

Foto d’arxiu



51

nú
m

. 4
6

Ja fa temps que el Departament d’Educació de 
la Generalitat va impulsar el Pla Català d’Esports 
a l’Escola, principalment adreçat a incrementar la 
participació dels infants i joves en activitats físiques i 
esportives en horari no lectiu en el propi centre edu-
catiu. A part d’emprar aquestes pràctiques per a la 
difusió i educació en valors i per a l’adquisició d’hàbits 
saludables.

Els objectius eren posar a l’abast de tots els alum-
nes de primària i secundària la pràctica d’aquestes 
activitats i aprofi tar el seu potencial per contribuir a 
la formació personal i cívica dels infants i joves. Més 
concretament: 

- Incrementar la participació en activitats físiques 
i esportives en horari no lectiu de l’alumnat dels cen-

tres educatius de primària i de secundària, amb una 
incidència especial en el col·lectiu de noies.

- Aprofi tar el gran potencial educatiu i formatiu de 
les activitats físiques i esportives, cercant la participa-
ció per damunt de la competitivitat.

- Potenciar la funció integradora i de cohesió social 
de l’esport escolar, facilitant l’accés de tots els nens 
i nenes a la pràctica esportiva escolar, i en especial 
dels nouvinguts.

- Contribuir mitjançant la pràctica esportiva a la 
formació en valors com la tolerància, el respecte als 
altres i a les regles, la confi ança en un mateix, l’esforç 
de superació, l’autocrítica, l’autonomia, la capacitat de 
decisió, l’autogestió, la cooperació, el treball en equip, 
entre d’altres.

- Fomentar la pràctica regular d’ac-
tivitats físiques i esportives i l’adquisició 
d’hàbits saludables que contribueixin a 
un millor benestar.

- Formar joves en els valors ciu-
tadans mitjançant la seva participació 
activa en la gestió de les associacions 
esportives escolars de nova creació.

- Implicar tots els agents educatius 
en aquesta iniciativa, com ara els cen-
tres escolars i el seu professorat, les 
AMPA, el Consell Escolar, els Ajunta-
ments, els Consells Comarcals, etc.

D’aquesta manera en els nostres 
centres educatius es duen a terme 
activitats d’aquests tipus impulsats i 
coordinats pel Consell Esportiu de la 
Segarra. Redacció

L’ESPORT 
A LES ESCOLES
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PUJADA AL MONTMALÚS

El pic Montmalús, situat en els Pirineus andorrans 
molt a prop de la ratlla fronterera de França, és un 
balcó excel·lent per contemplar, des d’una altura de 
2.781 metres, tota la serralada pirinenca i gaudir d’una 
ascensió força còmoda i gratifi cant. El passat dia 30 de 
gener ens vam decidir a pujar-hi amb la simple fi nalitat 
de passar un dia agradable en plena muntanya. 

L’accés el vam fer des de l’estació d’esquí Grand-
valira. Era un matí solejat. Sota la batuta del Jordi Ca-
sado i la seva dona, Maria, del Centre Excursionista de 
Cervera, l’Olec, de Guissona, i la Míriam i jo, de Torà, 
iniciàvem el camí ben equipats de polaines, raquetes, 
pals i motxilles, disposats a fer el cim, després de deixar 
els cotxes al pàrquing de l’estació. Eren les 8 del matí i 
ens quedaven quasi quatre hores de trepitjar contínu-
ament la neu, molt abundant en aquestes contrades i 
en aquesta època de l’any.

A mida que pujàvem, al nostre darrere contemplà-
vem la gran serralada del Cadí i a poc a poc s’anaven 
fent més propers tots els Pirineus. Divisàvem tota la 
part aragonesa i els records de la meva estada a les 
valls de Benasc, Ainsa, Ansó, la serra de Guara i tants 
llocs que en la meva etapa de 4 anys de militar, en la 

companyia de Caçadors de Muntanya, havia recorregut 
tantes vegades.

Amb la vista posada cel amunt, quasi al migdia 
arribàvem a la carena, al lloc conegut com la collada de 
Montmalús, a punt per atacar defi nitivament la pujada 
cap al cim per l’altra cara del pic. El sol començava a 
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desfer les primeres capes de neu i el desglaç feia rellis-
car les raquetes. Un grup d’alpinistes que baixaven, ens 
avisaven que era perillós accedir-hi sense grampons 
perquè la fi na capa desglaçada ens podia fer relliscar 
pendent avall. A la muntanya, la prudència és més 
aconsellable que no pas arriscar-se a heroïcitats. Així 
que vam decidir aturar l’ascensió als 2.707 metres, a 
escassos 80 metres del pic. En aquesta collada vam 
reposar, vam esmorzar i durant una hora vam gaudir 
del paisatge blanc d’aquestes muntanyes tan properes 
i a vegades tan desconegudes.

La tornada la vam fer pel mateix lloc, desfent el 
camí. Una baixada molt neta i molt divertida fi ns, una 
altra vegada, al pàrquing de Grandvalira, travessant 
les pistes d’esquí.

Un diumenge d’hivern en què havíem decidit 
desconnectar de la feina i respirar els aires nítids de 
la muntanya per no perdre el contacte amb la natura i 
tenir la satisfacció d’arribar a dalt de tot i sentir-te com 
un ocell enmig del cel.

Manel Martín
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UNA FOTO
PER RECORDAR

Alumnes a l’hora del pati - Vicfred, 1961

Aquesta fotografi a està feta davant l’entrada de l’actual església de Vicfred segons m’ha explicat la Trini Gi-
ribet, una de les alumnes que surt a la foto, i pel que sembla era l’hora d’esbarjo entre classe i classe. En aquells 
anys a Vicfred hi havia encara l’escola oberta tot i que hi havia poca canalla i estava ubicada on ara hi ha el local 
social del poble. La mestra, que era de Vilanova i la Geltrú, vivia a una de les cases del poble, concretament a 
cal Colom durant tot el curs ja que no podia anar i venir cada dia pel lluny que era. Les coses van anar seguint 
igual fi ns que al 1969 l’escola va tancar portes i a partir d’aquell dia tothom, inclòs un servidor, cap a l’escola de 
Guissona. Josep Verdés

1
2

10

9876
5

4
3

11

12

Qui és qui?

1.- Josep M. Pijoan
2.- Mercè Noguera
3.- Teresa Vilamú
4.- Trini Giribet
5.- Ramona Feliu
6.- Antònia Coberó
7.- Josep Farré
8.- Ramon Coberó
9.- Ramon Llobera
10.- Josep M. Llobera
11.- Mestra: Isabel Espuña
12.- Josep Llobet

Fo
to

: A
rx

iu
 C

al
 M

as
sa

na



55

nú
m

. 4
6




